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Vážení spoluobčané,
v tomto úvodníku musím vzpomenout vý-

znamného čáslavského rodáka, neobyčejného 
člověka MUDr. Jiřího Kunáška.

Jeho životní kruh se uzavřel začátkem úno-
ra v nedožitých 95 letech. Je asi málo občanů re-

gionu, které pan primář během své dlouhé lékařské praxe neošet-
řoval. A tak skoro každý z nás na něho má nějakou vzpomínku. 
Dovolte mi se s Vámi na pár řádcích podělit o tu svou.

Pana primáře jsem poznala až na sklonku jeho života, měla jsem 
tu čest spolupracovat na knize vzpomínek Chirurgie byla můj ži-
vot aneb 65 let chirurgem. Jsem mu moc vděčná, že jsem u tohoto 
projektu mohla být a vidět ho jinak než v bílém plášti nad chirur-
gickým stolem. Na knize jsme spolu s týmem pracovali půl roku. 
Pan primář byl hlavním hnacím motorem a každý týden zjišťoval, 
kam se práce posunuly, kontroloval již zpracované stránky knihy 
a navrhoval další postupy. Byl velmi pečlivý i při výběru fotografií 
do publikace a moudře zvažoval, zda tu či onu fotografii zařadit. 
Ke každé se jistě vázala spousta vzpomínek a pan primář nechtěl 
ve svých pamětech nikoho opomenout. A já vyslechla řadu příbě-
hů z jeho života, ať z dětství, studentských let či z jeho lékařské 
praxe. Vyslechla jsem příběhy plné lidskosti a velké úcty k lidem, 
které na své cestě životem potkal. Spolupracovala jsem s člověkem, 
který mohl být jistě váženým profesorem a možná působit ve velké 
fakultní nemocnici, ale on se rozhodl pro svou lásku – pro chirur-
gii a práci lékaře v městské nemocnici. Jako chirurg měl pan pri-
mář velký smysl pro sebemenší detail, pamatoval si až neuvěřitel-
né drobnosti. Jednou jsme si povídali o jeho působení v nemocnici 
v Červené Vodě a on mi popisoval jeho tehdejší každodenní cestu 
z nemocnice do bydliště v Žamberku. A skutečně, jeho vzpomínky 
byly pravdivé, jak jsem se přesvědčila, cesta přes Suchý vrch se za 
těch šedesát let moc nezměnila. Vzpomínám si, že když jsem se vrá-
tila z dovolené ve Slovinsku, vytáhl z knihovny velký atlas a spolu 
jsme cestovali a musela jsem mu vylíčit, která místa jsem viděla, 
a na oplátku poslouchala, která místa na podobné cestě navštívil on 
se svými blízkými. Ještě o Vánocích jsme plánovali, že se pustíme 
do dalšího projektu…. Žel se tak nestane. 

Bylo mi ctí, pane primáři. ◍
Mgr. Renata Vaculíková, místostarostka města
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ZPRÁVY Z RADY
Pomoc přírodě a organizacím 

na záchranu živočichů
Rada města na svém prvním únorovém 

zasedání schválila kromě jiného přidělení 
individuálních dotací organizacím, které 
se věnují ochraně přírody, a zvláště pak 
ohrožených, zraněných nebo jinak han-
dicapovaných živočichů. Jde o 10 000 Kč 
pro Český svaz ochránců přírody Vlašim, 
jež mají být použity na podporu činnosti 
tamní záchranné stanice, která poskytuje 
pomoc zvířatům v nouzi. Dalšími 15 000 Kč 
byly stejnou cestou podpořeny aktivity Zá-
chranné stanice Lipec, z. s., jejíž činnost 
mnozí místní mohou pozorovat také v Obo-
ře Žleby. Jen v minulém roce tato záchran-
ná stanice pomohla 226 zvířatům z Čáslavi 
a jejího okolí. Děkujeme. 

Další kroky 
k rekonstrukci komunikací
Dne 7. února schválila rada města firmu 

Technifra jako zhotovitele projektové do-
kumentace na opravy komunikací v ulicích 
Potoční a Žitná a dále parkoviště v areálu 
Městské nemocnice Čáslav i na propoje-
ní staré a nové části cyklostezky v úseku 
mezi Filipovem a Drobovicemi. Společnost 
Technifra byla oslovena jako jedna ze sed-
mi firem a podala nejnižší nabídkovou cenu 
v hodnotě jednoho milionu korun. 

Patnáct tisíc pro Svaz postiže-
ných civilizačními chorobami 

Zdejší organizace Svazu postižených 
civilizačními chorobami požádala vede-
ní města o dotaci na svoji činnost pro rok 
2024. Ta jí byla v požadované výši 15 000 Kč 
radou města schválena. 

Svaz postižených civilizačními choro-
bami dlouhodobě poskytuje svoji pomoc 
lidem, kteří se potýkají například s kar-
diovaskulárními onemocněními, cukrov-
kou, respiračními chorobami, epilepsií, 
roztroušenou sklerózou, osteoporózou, 
vertebrogenním onemocněním, ledvino-
vými a metabolickými chorobami nebo 
jim byla stanovena onkologická diagnóza. 
Stejně tak v této organizaci najdou pomoc 
lidé s tělesným postižením. V celé repub-
lice funguje 288 organizací a klubů svazu, 
v nichž se sdružuje na 16,5 tisíce členů.

Dobíjecí stanice 
pro elektromobily

Jedním z důležitých bodů programu 
současného vedení města byl důraz na 
rozvoj moderních technologií v oblasti 
získávání elektrické energie a také pod-

pora elektromobility. Právě elektromobili-
ta byla na programu jednání rady města 
v první polovině února, kdy byla předlo-
žena a schválena žádost společnosti RT 
Investment, s. r. o., o dlouhodobý pronájem 
čtyř parkovacích míst – dvou na náměstí 
Jana Žižky z Trocnova a dvou v blízkosti 
nádraží ČD. Důvodem pronájmu je zří-
zení dobíjecích stanic pro elektromobily. 
K jejich instalaci dojde bezodkladně po 
vyřízení veškerých potřebných úředních 
náležitostí. 

Nová světla pro 
Chotusickou ulici

Rada města na svém zasedání, které se 
výjimečně uskutečnilo v pondělí 22. ledna, 
schválila zahájení zadávacího řízení na ve-
řejnou zakázku malého rozsahu, nazvanou 
„Čáslav – rozšíření VO v ul. Chotusická“. 
Která místa mají být nově odpovídajícím 
způsobem osvětlena? Jde o část ulice smě-
řující kolem bývalé restaurace, známé ve 
městě pod názvem „V Roští“. V tuto chví-
li se počítá s tím, že by připravovaná akce 
měla vyjít na přibližně 350 000 Kč, které 
budou investovány z městského rozpočtu. 
Následovat by měla úprava povrchu této 
části komunikace. 

Město podalo žádost o dotaci 
na další opravy hradeb

Podle rozhodnutí rady města podalo 
město žádost o poskytnutí dotace na opravu 
další části historického hradebního pásma. 
Tentokrát půjde o hradbu lemující schody 
v Žižkově bráně. Dotaci je možné získat ze 
Středočeského Fondu kultury a obnovy pa-
mátek, který je zaměřen mimo jiné právě na 
obnovu kulturních památek. Oprava čáslav-
ského hradebního pásma splňuje podmínky 
daného dotačního programu s tím, že po-
kud by bylo město se žádostí o finanční pří-
spěvek úspěšné, mohlo by dostat dotaci až 
ve výši 400 000 Kč, což je nejvyšší možná 
suma v tomto tematickém zadání.

TZRM

Poděkování paní 
Jiřině Kožené 

Vážení čtenáři, dovolte mi prosím, 
abych tentokrát ze srdce poděkovala paní 
Jiřině Kožené, dlouholeté vedoucí odboru 
školství, kultury a památkové péče.  

Nejen z pohledu radní, ale hlavně z po-
hledu lidského mě velice mrzí její rozhod-
nutí opustit radnici, nicméně jej z vlastní 
zkušenosti plně a bez výhrad chápu. Ráda 
bych při této příležitosti připomněla, že 
z radnice odchází vedoucí, jejíž odborné 
kvality byly pro úřad jen těžko docenitelné. 
Vím to z vlastní zkušenosti, protože jsem 
mnoho let byla její podřízenou. Už tehdy 
jsem si uvědomovala, že je to velké štěstí, 
dnes to vnímám doslova jako čest. Paní Ko-
žená vždy dokázala své podřízené vést tak, 
že nebyly nutné ani žádné příkazy či naří-
zení, stačila motivace a důvěra. Její vedení 
bylo vždy přirozené a mohu-li hovořit sama 
za sebe, nepředpokládám, že bych takovou 
nadřízenou ještě někdy v životě mohla mít.  

Paní Kožené za vše ještě jednou děkuji, 
a slibuji, že i nadále budu osobně dělat vše 
pro to, aby další podobně kvalitní pracovníci 
již nemuseli odcházet z jakéhokoli důvodu, 
o němž mnozí dobře vědí, odkud pochází. 
Současné volené vedení města za paní Ko-
ženou vždy stálo. Bohužel, o její zkušenosti 
a lidský přístup k okolí již radnice přišla. ◍

Ing. Zdeňka Nezbedová
členka rady města

ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA MĚSTA

🡒 8. 4. 2024
v pondělí od 17:00

 Nová scéna Dusíkova divadla

Přenos sledujte on-line: bit.ly/ZZ080424

YT – Město Čáslav  

STAROSTOVNA 
Připomínáme občanům možnost 

pravidelného setkání s vedením města.

Využijte prostoru pro Vaše dotazy, 

podněty, připomínky.

vždy první středa v měsíci
v Hotelu Grand

🡒 Další setkání: 6. 3. 2024
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PLÁNUJÍ OPRAVY PŘECHODŮ
Přechody pro chodce pod radnicí u Komerční banky a v místě 

propojujícím ulici Generála Moravce a ulici J. Mahena jsou ve špat-
ném stavu. Mráz, voda, sníh, následný posyp technickou solí a zub 
času nepříznivě působí na žulové kvádry, které jsou součástí tech-
nického provedení přechodu. Výsledkem jsou výmoly a nerovnosti. 
Ty budou brzy provizorně opraveny.

Hlavní opravy se uskuteční na přelomu jara a léta. Odbor 
majetku a investic již má projektovou dokumentaci a připravu-
je výběrové řízení na dodavatele prací. „Na třech přechodech 
v centru města a třech přechodech v ulici Generála Moravce do-
jde k odstranění žulových kvádrů, které vedou přes komunikaci. 
Ty nám vlivem klimatických podmínek dělají největší starosti. 
Povrch bude vyrovnán a doplněn o klasické bílé kostky,“ upřesnil 
pracovník odboru majetku a investic, který má správu komuni-
kace na starosti. Doplnil také, že opravy si vyžádají krátkodobé 
dopravní omezení. 

O aktuální situaci budeme občany informovat na webových stránkách měs-

ta, facebookovém profilu a v aplikaci Munipolis. 

A CO NOVÝ PŘECHOD U ZUŠ? 
Již dříve jsme na stránkách Čáslavských novin informovali 

o myšlence postavit nový přechod pro chodce v ulici Svatopluka 
Čecha poblíž ZUŠ. I zde je již připravena projektová dokumenta-
ce včetně stavebního povolení. Zahájení prací ovšem brání pře-
ložka plynovodu. Tu odbor majetku a investic plánuje se společ-
ností GasNet, s. r. o. ◍

JN

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČÁSLAVI 5. 2. 2023
Záznam z letošního prvního řádného zasedání čáslavského zastupitelstva je volně přístup-
ný formou audiozáznamu nebo videozáznamu na www.meucaslav.cz v sekci Radnice – 
Vedení města – Zastupitelstvo – Usnesení zastupitelstva, zprávy, audio nebo video zázna-
my – Rok 2024), a to včetně programu, usnesení, zpráv a zápisu. Ohlédněme se zpět za 
diskusí z bodů programu Dotazy a připomínky občanů a Dotazy a připomínky zastupitelů.

DOTAZY A PŘIPOMÍNKY OBČANŮ
1. dotaz občanky – a) návrh na zvážení 
zajištění dotace pro sportoviště pro obča-
ny b) požadavek na zajištění nátěru zá-
bradlí c) vybudování zpomalovacích prv-
ků u lávky u Podměstského rybníka 
d) téma kyberšikany na soc. sítích 
2. dotaz občana – a) upozornění na poško-
zený povrch na vozovce 
b) dotaz na úsekové měření v Drobovicích
3. dotaz občanky 
a) dotaz na monitoring kvality ovzduší 
v návaznosti na exponované úseky po-
zemních komunikací 

b) kvalita ovzduší ve školských zařízeních 
a dalších institucích.
4. dotaz občanky 
a) dotaz na zajištění odborníka na posouze-
ní dokumentace odpadového hospodářství 
b) dotaz na vyvěšení dokumentu kom-
plexního nakládání s odpady na ÚD 
c) upozornění nefunkční elektronickou ÚD 
d) poděkování MUDr. Provazníkové
5. dotaz občanky – a) upozornění na ne-
srovnalosti v dokumentaci komplexního 
nakládání s odpady 
b) vybudování obchvatu

DOTAZY A PŘIPOMÍNKY ZASTUPITELŮ
1. Rozprava k dokumentaci EIA (reaguje 
Ing. J. Strnad). 
2. Zastupitel M. Horský vznesl dotaz 
a) k dokumentaci odpadového hospodářství, 
konkrétně na část o biodegradaci odpadu
b) k projektu Park Vala 
c) na reklamace střechy a nouzového 
osvětlení Dusíkova divadla
3. Zastupitel Mgr. Martin Jusko vyzval ke 
svolání mimořádného zasedání zastupitel-
stva v rámci projednávání dokumentace EIA
4. Mgr. D. Mikš vyjádřil poděkování měs-
tu a všem, kdo se podíleli na řešení a vý-
pomoci rodině Lněničkových. 
5. JUDr. V. Málek – dotaz, zda bude veřejné 
projednání s občany ve věci dokumentace 
EIA

Celý záznam ke zhlédnutí: bit.ly/ZZ050224
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UPOZORNĚNÍ PRO OBČANY
Městský úřad Čáslav, odbor výstavby a územního 

plánování, oznamuje, že s účinností od 5. 2. 2024

bude sídlit v nových prostorách, a to na adrese 

Gen. Eliáše 6, II. patro.

zprávy z radnice

KOSTKY Z VOZOVKY U HŘBITOVA 
NAJDOU UPLATNĚNÍ VE FILIPOVĚ

Povrch vozovky u hřbitova, od místa poblíž odbočky na Chotu-
sice, podél hřbitovní zdi až k obchvatu, je tvořen žulovými kostka-
mi. Ty nahradí zcela nový asfaltový povrch. Kostky budou využity 
při opravě komunikací v zámeckém dvoře u Alzheimercentra ve Fi-
lipově. Odbor majetku a investic aktuálně připravuje podklady pro 
zpracování projektové dokumentace obou investičních akcí. Projekt 
by měl být dokončen ještě letos. ◍

JN



5. 2. byl na Malé scéně Dusíkova divadla 
zahájen edukativní program pro základ-
ní školy. Program připravený ve spolu-

práci PČR s MP Čáslav a městem Čáslav 
se zaměřuje na kyberbezpečnost. 

V úterý 23. 1. probíhalo v obřadní síni 
budovy radnice vítání nových občánků. 
Všem přejeme do života jen to nejlepší, 

hlavně hodně zdraví, štěstí a lásky. 

Do již pátého ročníku akce Čistíme 
Stolpersteine na Kutnohorsku pořádané 
Nadačním fondem dr. Dagmar Lieblové 

se opět zapojila také Čáslav.
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MĚSTSKÁ POLICIE 
BILANCUJE ROK 2023
Nový rok je zpravidla příle-

žitostí k bilancování toho před-
chozího. Výjimkou v tomto po-
chopitelně nejsou složky, které 
se starají o pořádek ve městě. 
Poprosili jsme proto o základní 
„čísla“ i velitele městských stráž-
níků Pavla Kratochvíla. Dozvě-
děli jsme se následující: Městská 
policie Čáslav měla v loňském 
roce, stejně jako v letech přede-
šlých, 19 zaměstnanců (14 stráž-
níků, 4 civilní pracovnice stálé 
služby, 1 uklízečka). Čtyři stráž-
níci odešli do složek, které na 
rozdíl od městské policie pobírají 
výsluhu – dva k Policii ČR, jeden 
k vězeňské službě a jeden k ha-
sičům –, a místo nich nastoupili 

noví kolegové. Městská policie 
jako jediná složka má pracoviš-
tě stálé služby přímo ve městě, 
které je vybaveno 29 kamerami 
a kdokoli v nouzi může zdar-
ma volat na tísňovou linku 156. 
MP Čáslav neslouží jen v Čá-
slavi, ale i v okolních obcích, se 
kterými má město uzavřenou 
veřejnoprávní smlouvu. Jedná 
se o Vrdy, Horky a Drobovice. 
Městská policie řešila blokově 
802 přestupků v celkové výši po-
kut 617 160 Kč. Nejvíce přestup-
ků bylo řešeno v dopravě, ale 
i 89 přestupků proti veřejnému 
pořádku, 66 proti majetku, 62 pro-
ti pořádku v územní samosprávě, 
11 podle zákona o ochraně zdra-
ví před účinky návykových látek 
a 7 proti občanskému soužití. Dále 

městská policie oznámila několik 
tisíc překročení rychlosti v obci 
Horky odboru dopravy, odchyti-
la 31 zvířat a vyjížděla v 63 pří-
padech na žádost Policie ČR. 

JEDNA POKUTA 
NÁPRAVU NEZAJISTILA
V minulém čísle Čáslavských 

novin zmínil velitel MP Čáslav 
Pavel Kratochvíl případ muže, 
který se na Silvestra nechoval na 
náměstí Jana Žižky z Trocnova 
ani zdaleka tak, jak velí dobré 
mravy. Tentokrát celý incident 
trochu rozvedeme. Krátce po 
osmé hodině večerní daného dne 
si strážníci povšimli na daném 
místě mladíka, který vulgárně 
nadával kolemjdoucím. Jednoho 

z nich dokonce fyzicky napadl. 
Uniformovaní strážci pořádku 
další jeho protiprávní jednání 
utnuli a předvolali si jej k podání 
vysvětlení na služebnu MP Čá-
slav. Tady jim muž ze severních 
Čech řekl, že se cítil napadeným 
mužem sám ohrožen. Dostal po-
kutu ve výši 10 000 korun za pře-
stupek proti občanskému soužití 
a odešel s tím, že se půjde vyspat. 
Namísto toho se vydal k městské 
kašně, kde napadl dalšího ko-
lemjdoucího, kterého si posléze 
kvůli drobným poraněním mu-
seli převzít do péče pracovníci 
zdravotnické záchranné služby. 
Pro agresivního „hosta“ z jiného 
města to znamenalo další pokutu 
v maximální možné výši. ◍ 

IM

zprávy z radnice

NOVÉ KOMUNIKACE, 
ROZŠÍŘENÍ PARKOVIŠTĚ 
NEBO PROPOJENÍ CYKLOSTEZEK 

Na čtyřech místech v Čáslavi brzy dojde k investičním akcím, 
které potěší chodce, řidiče i cyklisty. Rada města totiž po výbě-
rovém řízení na zhotovitele projektu schválila společnost Tech-
infra, s. r. o. Projekční práce tak mohou začít. A kterých lokalit 
se budou týkat?

Ulice Potoční a Žitná se dočkají kompletní opravy komu-
nikací. V Žitné navíc bude opraveno veřejné osvětlení, vznikne 
parkovací pruh a důležitou zprávou pro řidiče je, že ulice bude 
průjezdná pouze jednosměrně.

Nová parkovací místa přibydou u nemocnice, před hlavním 
vstupem do budovy z Jeníkovské ulice. Jejich přesný počet bude 
upřesněn po zhotovení projektové dokumentace.

K propojení cyklostezek dojde ve Filipově v Zámecké ulici. 
Propojena bude nová část, která vede z Filipovské ulice přes ze-
mědělské muzeum do Filipova, a starší cyklostezka, která vede 
z ulice Pod Pilou přes Koudelov do Filipova. Mezi nimi aktuálně 
vede necelý kilometr po silnici. To se pravděpodobně brzy změ-

ní a ze dvou cyklostezek se stane kompaktní bezpečná trasa, po 
níž se dostaneme z Čáslavi přes zajímavá okolní místa zpět do 
Čáslavi. ◍

JN
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DÁRCI KRVE – SUPERHRDINOVÉ DNEŠNÍ DOBY
Krev je vzácná, nenahraditelná 
a „nevyrobitelná“ tekutina. Daro-
vání krve je osobním rozhodnutím 
každého člověka. I to je důvod, 
proč každého, kdo darovat přijde, 
nazýváme superhrdinou.

Rozhovor s vedoucí 
Hematologicko-transfuz-
ního oddělení MN Čáslav 
Ing. Petrou Mrkvičkovou.
Na úvod bych ráda za kolektiv HTO 
Městské nemocnice Čáslav poděkovala 
všem našim dárcům krve, stávajícím 
i nově příchozím. Darujete to nejcen-
nější, co ve vás je. Vaše krev zachra-
ňuje lidské životy. Děkujeme VŠEM 
DÁRCŮM KRVE – jednotlivcům, ro-
dinným skupinám, skupinám přátel, 
mládeži, která si dala darování krve 
jako dárek k 18. narozeninám a stali 
se z nich naši věrní dárci. Moc si ce-
níme i skupin hasičů, policistů, vojáků 
a všech ostatních, kteří se k nám pra-
videlně vrací a svým humorem vždy 
„okoření“ atmosféru na odběrovém 
sále. Děkujeme, že reagujete na prů-
běžné výzvy na našem facebookovém 
profilu HTO MN Čáslav, a připomíná-
me, že kompletní informace najdete na 
www.nemcaslav.cz/Dárci krve.

Poslední dobou se hodně mluví o úbyt-
ku počtu dárců v rámci ČR? Jak je na 
tom naše nemocnice?

Ano, celorepublikové doporučení je, aby 
počet dárců plné krve byl alespoň 300 000. 
Nyní jich je v ČR kolem 230 000. Počet no-
vých dárců by měl být každoročně alespoň 
30 000, aby se postupně vyrovnal úbytek 
stávajících dárců krve. 

Na našem transfuzním oddělení evi-
dujeme zhruba 3000 dárců. Aktivně da-
rujících (alespoň 2× ročně) jich je zhruba 
1000. Každoročně k nám zavítá okolo 100–
110 nových dárců. Abychom vyrovnali 
celorepublikový trend, rádi bychom přiví-
tali každoročně alespoň 150–160 nováčků, 
kteří budou darovat krev opakovaně (ale-
spoň 2× ročně).

Jaké jsou hlavní důvody úbytku dárců?
Obecně, a je to stejné i v naší dárcov-

ské základně, dárci krve postupně odchá-
zí do „dárcovského důchodu“ (věk nad 
60–65 let) nebo je omezuje jejich zdravotní 
stav. Jistý vliv zde zcela určitě má i roz-
voj komerčních plazmaferetických center 
v ČR, která fungují na odlišném systému 

než „nemocniční“ transfuzní stanice. Ne-
odebírají plnou krev pro klinické potřeby 
nemocnic a zároveň jsou jejich dárci plaz-
my k darování motivováni finančně. I pro-
to je namístě stále aktuální výzva, aby se 
každý zdravý občan stal dárcem krve.

Jsou nyní počty odběrů dostatečné pro 
naši nemocnici?

Aktuální produkce transfuzních pří-
pravků pro lůžková oddělení Městské 
nemocnice Čáslav je relativně dostačují-
cí. Naše transfuzní stanice však dodává 
transfuzní přípravky i do okolních ne-
mocnic a pražských nemocnic. Situace je 
velmi proměnlivá a někdy i těžko před-
vídatelná – nejen vzhledem k zastoupení 
krevních skupin v populaci, ale i vzhle-
dem k charakteru hospitalizovaných pa-
cientů. Stav našich skladových zásob se 
velmi rychle mění – proto jsme velmi rádi, 
když dárci reagují na naše aktuální výzvy 
na facebookovém profilu HTO MN Čáslav, 
a moc jim za to děkujeme. 

Preferujete tedy pro odběry krve dárce 
s konkrétní krevní skupinou?

Ano, snažíme se i s ohledem na expi-
raci erytrocytárních transfuzních pří-
pravků (42 dní) efektivně s odebranou 
krví nakládat. Bohužel se tedy nejde 
tzv. předzásobit, a proto se i v našem re-
zervačním systému snažíme počty dárců 
plné krve dle krevních skupin regulovat. 
Obecně se dá říct, že v systému ABO jsou 
nejčastějšími skupinami O a A, krevní 
skupiny AB a B se vyskytují s menší čet-
ností. Dále i v systému Rh má zhruba 85 % 
populace tzv. Rh faktor pozitivní a menší 
část populace Rh negativní. Tím pádem 
i poptávka po transfuzních přípravcích 

kopíruje tyto potřeby. Zjednodušeně je 
tedy největší část populace, která potře-
buje transfuzní přípravek 0+, A+; univer-
zálním dárcem krve je dárce 0-. To však 
neznamená, že by dárci krve s krevní 
skupinou B a AB nebyli potřeba – jen 
bývá počet dárců plné krve těchto skupin 
s ohledem na spotřebu omezen.

Kdo se tedy může stát dárcem krve?
Darovat krev může každý člověk dlou-

hodobě žijící v ČR, pokud: je ve věku 18–60 
let, má platné zdravotní pojištění, nepro-
dělal nebo aktuálně netrpí závažnějším 
onemocněním. Pokud si nejste jisti, zda 
můžete přijít darovat krev, zavolejte na 
telefon: 327 305 251, 327 305 2515, případ-
ně napište na e-mail: HTO@nemcaslav.cz 
či se zastavte osobně v 1. patře přístavby 
vedle nemocnice v pracovní dny v době 
6:00–14:30. Bližší informace ohledně da-
rování krve najdete i na našich stránkách 
https://www.nemcaslav.cz/darci-krve/.

Nabízí HTO ještě nějaké další služby? 
Naše transfuzní oddělení je plnohod-

notným zařízením transfuzní služby, které 
odběry zpracovává na transfuzní příprav-
ky. Dále je součástí i hematologická labora-
toř, která provádí vyšetření nejen dárců, ale 
i pacientů. Zároveň je možné vstoupit i do 
registru dárců kostní dřeně.

Jak často mohu krev darovat?
U nás mohou ženy plnou krev darovat 

3× ročně, muži 4× ročně. Nejkratší interval 
mezi odběry je 8 týdnů. Pro samotný odběr 
krve je důležité přijít darovat opakovaně 
(alespoň 2× ročně s druhým odběrem do 
6 měsíců – toto je důležité pro klinické po-
užití některých transfuzních přípravků).

nemocniční listy
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Rehabilitační oddělení nabízí novou službu: 
INDIVIDUÁLNÍ FYZIOTERAPII PRO DOSPĚLÉ

Od února 2024 nabízí rehabilitační oddělení novou službu: in-
dividuální fyzioterapii pro dospělé. Na jaké konkrétní služby se 
nyní můžeme objednávat?

Individuální fyzioterapie pro dospělé je služba, během níž nej-
prve dojde na základní fyzioterapeutické vyšetření. Na jeho zákla-
dě pak bude navržen plán pro léčbu vašich obtíží.

První návštěva je vyhrazena především na diagnostiku pohy-
bového aparátu. V rámci další terapie nabízí rehabilitační oddělení 
různé metody pro zmírnění vašich obtíží, včetně individuální kine-
zioterapie (cvičení) pod dohledem fyzioterapeuta.

Během terapie je následně možné využívat manuální techniky, 
techniky měkkých tkání, kinezioterapii – aktivní cvičení, cvičení 
v tělocvičně s pomůckami, tejpování, flossing, nebo také kombi-
novanou terapii (elektroléčba + ultrazvuk)..

Zájemci se mohou objednat také na klasickou třicetiminuto-
vou masáž zad, horních nebo dolních končetin, případně hodino-
vou masáž zad a šíje s předehřátím. Služby jsou poskytovány vždy 
v úterý a ve čtvrtek od 15:30 do 17:30 v prostorách Rehabilitačního 
oddělení Městské nemocnice Čáslav. Objednání je možné ve všední 
dny u Bc. Zajícové od 7:00 do 15:30 na telefonním čísle 327 305 155 
nebo prostřednictvím e-mailu pavla.zajicova@nemcaslav.cz. ■

TZ MNČ

ZEMŘEL MUDR. JIŘÍ KUNÁŠEK
V sobotu 3. února zemřel krátce před 

svými 95. narozeninami dlouholetý primář 
chirurgie čáslavské nemocnice MUDr. Jiří 
Kunášek. „Je to zpráva, která nás velice za-
sáhla, pan primář Kunášek pracoval v měst-
ské nemocnici přes padesát let a je to člověk, 
kterého si neskutečně vážím,“ uvedl při 
této smutné příležitosti ředitel nemocnice 
MUDr. Ctibor Provazník. 

Zdejší pacienti se s ním mohli setkávat 
od 1. srpna 1962. MUDr. Kunášek měl v době 
svého nástupu do čáslavské nemocnice již 
zkušenosti ze spolupráce s vynikajícími 
chirurgy v Plzni, Rychnově nad Kněžnou, 
Žamberku či Ústí nad Orlicí. 

V čáslavské nemocnici se MUDr. Jiří 
Kunášek stal nejprve zástupcem primáře 
a později, po odchodu předchozího primá-
ře MUDr. Luboše Mikeše, zvítězil v kon-
kurzu na uprázdněné místo šéfa chirurgie. 
Na tomto postu zůstal až do roku 1994, kdy 
odešel do důchodu a na pozici primáře jej 
nahradil MUDr. Jan Spáčil. S panem dokto-
rem Kunáškem se ale mohli pacienti setká-
vat i nadále, na nemocnici nezanevřel a svoji 
péči poskytoval až do vysokého věku. 

Děkujeme za vše, pane primáři! ■
TZ MNČ

Jsou nějaká omezení pro darování krve?
Existuje celá řada omezení, která brá-

ní darování krve, ať už dočasně, či trvale. 
Kromě zdravotních překážek spojených 
s běžným nachlazením, výskytem oparu, 
probíhající menstruací, přisátým klíštětem 
až po operační zákroky je tu i řada sezon-
ních omezení spojených s cestováním a po-
dobně. Pokud si nejste jisti jako prvodárci 
či jako opakovaní dárci krve – ověřte si 
vždy možné vyloučení na našem transfuz-
ním oddělení telefonicky nebo e-mailem. 
Případně si můžete možné překážky daro-
vání krve dohledat na stránkách nemocni-
ce, v sekci Dárci krve.
Ještě jednou děkuji každému, kdo se k da-
rování krve rozhodne. Je to krok k záchra-
ně života jiného člověka. ■

TZ MNČ

NOVINKA V ČÁSLAVSKÉ NEMOCNICI: 
JEDNODENNÍ CHIRURGIE

Od ledna mají pacienti zdejší nemocnice možnost využívat no-
vou službu jednodenní chirurgie. Jde o artroskopické operace ko-
lene a ramenního kloubu, které jsou zajišťovány s pomocí nedávno 
pořízené artroskopické věže i nových moderních nastavitelných 
operačních stolů, i díky specialistům, ortopedům, kteří do Čásla-
vi pravidelně dojíždějí z Pardubické nemocnice. Operace probíhají 
vždy v pondělí a úterý, ale zmiňovaní odborníci zde pomáhají také 
pacientům s dalšími problémy. 

„Zavedením této nové služby čáslavské chirurgické oddělení 
značně rozšířilo svoji spádovost, která nyní sahá od Chvaletic až 
k Přelouči a do Pardubic, stejně jako do Kutné Hory či prakticky 
celého Sázavska,“ konstatoval primář oddělení MUDr. Vladimír 
Červinka, Ph.D., s tím, že v péči o pacienty zde také pokraču-
jí místním již dlouhá léta známí lékaři, jako jsou MUDr. Jurka 
a MUDr. Balík. 

„Jsem velmi rád, že se díky kolektivní práci našeho oddělení 
podařilo jeho provoz nejen stabilizovat, ale výrazně rozšířit. Jen 
pro představu jsme nyní v situaci, kdy se v průběhu jediného 
dne uskuteční i čtrnáct operací. Na nemocnici takové velikosti, 
jako je právě ta čáslavská, jde o skutečně velmi dobrý výsledek,“ 
zhodnotil vývoj situace primář oddělení. ■

TZ MNČ

MOTOMED A ROTOPED PRO PACIENTY 
ODDĚLENÍ NÁSLEDNÉ LŮŽKOVÉ PÉČE

Pacienti na oddělení následné lůžkové 
péče i jejich ošetřující personál mají k dis-
pozici nové přístroje, sloužící ke snadnější 
a účinnější rehabilitaci. Jde o klasický ro-
toped, ale také o motomed. Co si pod tímto 
pojmem můžeme představit? Jde o přístroj 
k procvičování svalů rukou i nohou pohá-
něný motorem. Může být využit jak k pa-
sivnímu cvičení, kdy laicky řečeno „cvičí za 
pacienty“, tedy v postatě například imituje 
jízdu na kole, aniž by pacient samotný mu-
sel vyvíjet vlastní úsilí k pohybu, případně 
je možné jej nastavit tak, aby pacient cvičil 
aktivně a svým vlastním pohybem překoná-
val jistý tlak motomedem kladený.

„Nové přístroje jsou pro oddělení vel-
kým přínosem, a to i z toho důvodu, že mo-
tomed můžeme využít i u ležících pacien-

tů ke cvičení přímo na lůžku. Jsem velmi 
ráda, že toto vybavení, vybrané po dohodě 
s rehabilitačními sestrami, prošlo výběro-
vým řízením a bylo pořízeno,“ zhodnotila 
první týdny aktivní práce s novým zaří-
zením primářka oddělení MUDr. Mirosla-
va Tvarohová. ■ TZ MNČ

PODĚKOVÁNÍ
Na Nový rok jsem si pádem z kola při-

vodil tříštivou zlomeninu záprstní malíčko-
vé kůstky. Prvotního ošetření se mi dostalo 

z rukou pana primáře Červinky 
a poté následovala operace vedená panem 
doktorem Podlasem. Děkuji nejen pánům 
doktorům, ale i celému personálu chirur-
gického oddělení. Jsem pyšný, že takovéto 
lidi a odborníky v naší nemocnici máme. 

Ing. Martin Borovský
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NOVINKA V ČÁSLAVSKÉ NEMOCNICI: 
JEDNODENNÍ CHIRURGIE

školství

POMÁHAT DRUHÝM SE VYPLÁCÍ 
Zemědělka za pomoc druhým modernizuje vybavení
Na střední zemědělské škole bylo začátkem února živo. Do prostor, které slouží jako ubytovací kapacity, se 
začalo stěhovat vybavení v hodnotě 1 300 000 Kč. Za získáním štědrého hmotného příspěvku stojí dlouhá 
cesta a úsilí zaměstnanců školy.

Spousta práce a nevyužité ubytovací kapacity, to byly hlavní 
důvody, proč vedení školy začalo přemýšlet o zefektivnění svých 
prostor. Proto se rozhodlo nabídnout veřejnosti pracovní pozice 
včetně ubytování. Více k tématu ředitel školy Ing. Jaromír Hor-
níček: „Areál školy je velmi rozsáhlý, má spoustu budov. Vždyc-
ky jsme tedy potřebovali poměrně dost pomocných pracovních sil. 
Přes úřad práce jsme začali shánět zaměstnance na pozice jako 
údržbář nebo paní na úklid v řadách českých občanů s tím, že jim 
nabídneme i střechu nad hlavou. Obsadit tyto pozice však nebylo 
jednoduché.“ 

ZKUŠENOSTI S CIZINCI 
„Před několika lety naši nabídku přijala rodina uprchlíků 

z Barmy. Pán se velmi rychle zaučil a v týmu údržbářů, kteří pro-
vádí jednodušší opravy na budovách, výmalby nebo sekají trávníky, 
pracuje dodnes. Jeho žena pracuje jako uklizečka. Celá rodina žije 
u nás,“ hovoří o první zkušenosti s uprchlíky pan ředitel. 

Již delší dobu také škola nabízí volné ubytovací prostory pro 
zaměstnance firem v okolí. V průběhu času zde byli ubytovaní lidé 
z Bulharska, Rumunska a posléze i Ukrajiny.

HLAVNÍ VLNA VÁLEČNÝCH UPRCHLÍKŮ
Když vypukla válka na Ukrajině, obraceli se na ředitele škol již 

ubytovaní ukrajinští dělníci, zda by se ve školní ubytovně našlo 
místo i pro jejich manželky a děti. Vedení se jim snažilo vyhovět: 
„Brzy jsme naplnili všechny zařízené pokoje, ale potenciál ubytova-
cích kapacit nebyl využit na sto procent, proto jsme narychlo začali 
provizorně vybavovat nové pokoje. Bylo to velmi hektické období, 
ale zvládli jsme to. Podařilo se nám ubytovat kolem 120 Ukrajinců 
a podobný počet si držíme i v současnosti. Jen tak pro představu, 
aktuálně máme kolem 300 míst v ubytovací části areálu.“

RŮZNÁ POZITIVA
Pan Horníček vidí v obsazení ubytovacích kapacit běženci 

několik výhod: „Jedná se o finanční přínos. Stát naše aktivity 
v tomto směru finančně podporoval. Dnes, když jsou uprchlíci 
zařazeni do běžného života s pravidly České republiky, poža-
dujeme platbu nájmu. Všechny tyto peníze můžeme investovat 

do rozvoje školy. Nevyužité prostory díky nim našly smysluplné 
uplatnění. Navíc, některé děti k nám chodí do školy.“ 

NIC NENÍ ČERNOBÍLÉ 
Jak se pan ředitel staví k ne vždy kladnému názoru ohledně 

migrantů v České republice? „Víte, je mi jasné, že s těmito kroky 
nebude každý souhlasit. Vidím, v jaké atmosféře žijeme a jak je ne-
jen na Ukrajince v naší společnosti nahlíženo. Na začátku války se 
mezi lidmi zvedla obrovská vlna solidarity, dnes lidé spíše upozor-
ňují třeba na to, že Ukrajinci nám Čechům berou práci a ubytování. 
Já jsem toho názoru, že pokud můžeme podat pomocnou ruku li-
dem v nouzi, měli bychom to udělat bez ohledu na barvu pleti nebo 
místo narození. Ale nic není černobílé a neříkám, že vždy se vše 
obejde bez problémů. Vyžadujeme, aby všichni ubytovaní dodržo-
vali jasná pravidla, platili nájem nebo udržovali svůj byt v pořádku. 
Měli jsem samozřejmě také několik problémů, a to jak s českými, 
tak zahraničními obyvateli. Ty byly ale rychle a striktně vyřešeny.“

NOVÉ VYBAVENÍ DÍKY JAPONSKÉ VLÁDĚ
Zemědělská škola se po projednání na Radě Středočeského kraje 

přihlásila do projektu vyhlášeného na základě spolupráce Meziná-
rodní organizace pro migraci (IOM) a japonské vlády. Zástupci IOM 
poté SZeŠ navštívili a pozitivně zhodnotili její úsilí v oblasti ubyto-
vání válečných uprchlíků. Nové vybavení v hodnotě 1 300 000 Kč 
bylo do školy dovezeno začátkem února. „Máme z toho velkou ra-
dost. Děkujeme. Nové vybavení pokojů našim ubytovaným dělá vel-
kou radost,“ doplnil pan Horníček.

Za Mezinárodní organizaci pro migraci k projektu pohovoři-
la Kristýna Baše: „Díky významnému donorovi, japonské vládě, 
jsme dostali možnost podpořit 32 veřejných nouzových ubytova-
cích kapacit po celé České republice. Mezi tyto kapacity často pa-
tří internáty, jako je právě ten SZeŠ Čáslav, nebo další prostory, 
které byly původně určeny k rekonstrukci a narychlo přeměněny 
na nouzové ubytování. Díky podpoře IOM a  japonské vlády pomá-
háme vybavit tyto ubytovací prostory potřebným zázemím, včet-
ně ledniček, praček, nádobí, nábytku, postelí a různých spotřebi-
čů, které jim usnadní každodenní život v prostorech, které nejsou 
k trvalému bydlení primárně určeny.“ ◍                    JN
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PRO ZŠ NÁMĚSTÍ JE PROTIDROGOVÁ PREVENCE PRIORITOU 
V minulém čísle Čáslavských novin byla čtenářům předsta-

vena řada aktivit základní školy na náměstí Jana Žižky z Troc-
nova, jejichž cílem je podporovat vzájemné porozumění, spojová-
ní generací a také nabídka pomoci potřebným.

Pomoc a ochranu však někdy potřebují i naše děti. Žijeme 
v době, která vyjma mnoha příležitostí přináší i řadu situací, ve 
kterých se za pozlátkovými lákadly skrývají četná rizika. S těmi 
si děti bez vnější pomoci mnohdy nedokážou poradit a následně 
se rozjíždí kolotoč dalších rizikových aktivit doprovázený naru-
šením vztahů k okolí. 

K základním pilířům ZŠ Náměstí proto patří systém podpory 
prevence rizikového chování. Na škole funguje metodik prevence, 
který se spolu s výchovným poradcem pravidelně setkává s vede-
ním školy. Tento tým byl díky spolupráci s kolínskou společností 
Prostor+ rozšířen od února tohoto roku i o dalšího pracovníka pri-
mární podpory – sociálního pedagoga.

V průběhu vzdělávání se žáci setkávají nejen s programy 
ukazujícími následky užívání drog, ale zprostředkováváme na-
šim dětem i programy zaměřené na prevenci dalších typů rizi-
kového chování. Tradičně s žáky vyšších ročníků navštěvujeme 
putovní protidrogovou expozici Revolution Train a účastníme se 
setkání s odborníky. Velký dopad měla v letošním školním roce 
beseda o následcích trestných činů spáchaných pod vlivem ná-
vykových látek.

Ukazování následků plynoucích z konzumace návykových látek 
je však jen jednou stránkou osvěty. K prevenci sociálně-patologic-
kých jevů patří zejména výchova dětí k zodpovědnosti za své jed-
nání, stejně jako schopnosti rozpoznat zjevná i skrytá nebezpečí.

V oblasti prevence spolupracuje ZŠ Náměstí již druhým ro-
kem se specialisty z výše zmíněného kolínského centra Prostor+. 
V pátých třídách letos realizujeme cílenou všeobecnou prevenci 
na téma Návykové látky a závislostní chování a navazujeme tak 

na spolupráci z loňského roku. Dle ohlasů dětí je 5. ročník skuteč-
ně ten správný čas, kdy s nimi toto téma otevřít. Je totiž důležité 
začít dřív, než s některými látkami začnou děti samy experimen-
tovat. Zároveň také včas na to, aby bylo možné uvést na pravou 
míru některá fakta a mýty, se kterými se již setkaly. 

Téma závislostního chování a návykových látek totiž nezahr-
nuje pouze obávané a démonizované užívání těžších drog, ale patří 
sem i běžně dostupné a užívané produkty, jako jsou káva, alkohol, 
cigarety, cukr, pro děti tolik aktuální energetické nápoje nebo třeba 
závislost na mobilních telefonech a sociálních sítích. 

V neposlední řadě se zaměřujeme i na nejnovější trendy v na-
bídce obchodníků, jejichž marketing je bezostyšně cílen právě na 
děti. Jedná se třeba o jednorázové elektronické cigarety, nikoti-
nové sáčky, kratom nebo v současnosti velmi obávané HHC med-
vídky, které jsou vizuálně k nerozeznání od obyčejných bonbónů. 
Největším problémem je u těchto novinek jejich legální prodej, 
a tedy dostupnost i pro osoby mladší 18 let. Ze strany odborníků 
je velký zájem na tom jejich prodej omezit, ale legislativní procesy 
bývají mnohdy zdlouhavé. 

Spolu s dětmi se věnujeme i závislostem na mobilních telefo-
nech a sociálních sítích. Tato tematika je bezesporu žákům blíz-
ká, především proto, že se jich v mnoha případech již přímo týká. 
Schválně se někdy sami sebe zeptejte, jestli na telefonu či u počí-
tače netrávíte příliš mnoho času a co tam vlastně děláte. Věnujete 
se práci? Brouzdáte po internetu? Hrajete hry? Nemohli byste 
tento čas využít nějak jinak, lépe? Ptejte se svých dětí, co tam dě-
lají ony, co dnes viděly, kolik času věnovaly tzv. dumb scrollingu 
(bezmyšlenkovité projíždění videí, na která ani pořádně nekou-
kají). Ptejte se, zajímejte se, držte krok...◍

RNDr. Tomáš Hasík (ředitel ZŠ Náměstí)
Mgr. Olga Neumannová (Prostor+ Kolín) 
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Vyšší odborná škola, Střední průmyslová škola 
a Obchodní akademie Čáslav, 
Přemysla Otakara II. 938

Vás srdečně zve na 

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
12. b ř e z n a

2 0 2 4
14 —16 h o din

Těšíme se na Vaši návštěvu!
Další informace o studijních oborech 
a škole naleznete na www.sps-caslav.cz.

Součástí komentovaného 
programu jsou:

- informace o studiu
 - prohlídka školy
 - ukázky výuky

V době mimo komentovaný program Vás čeká 
setkání se studenty, kteří Vás rádi 

provedou školou a zodpoví Vaše dotazy.

MEZINÁRODNÍ DEN PAMÁTKY OBĚTÍ HOLOCAUSTU
Na konci ledna si již tradičně celý 

svět připomíná památku obětí holocaus-
tu. Podle rezoluce Valného shromáždění 
OSN mají být oběti uctěny 27. ledna – 
v roce 1945 byl v tento den osvobozen 
největší německý koncentrační tábor 
v polské Osvětimi. Na konci ledna probíhá 
v této souvislosti řada vzpomínkových 
akcí. Do jedné z nich, čištění Stolper-
steine, se již podruhé zapojila i naše škola – 
VOŠ, SPŠ a OA Čáslav.

Stolpersteine, doslova „kameny, o kte-
ré je třeba klopýtnout“ (pohledem), jsou 
dlažební kostky s mosazným povrchem 
velké 10×10 cm vsazené do chodníku před 
domy obětí nacistického režimu podle 
původního projektu německého umělce 
Guntera Demniga. První kámen byl polo-
žen 16. prosince 1992 před radnicí v Ko-
líně nad Rýnem, dnes lze více než 80 000 
Stolpersteine potkat v mnoha evropských 
městech. V České republice byl první ká-
men umístěn v roce 2008 v Praze.

V Čáslavi je v současné době více než 
40 takových kamenů. Naposledy bylo sedm 
nových instalováno 25. října 2023 na památ-
ku rodin Reitmannových a Lustigových.

Studenti druhého a třetího ročníku eko-
nomického lycea na VOŠ, SPŠ a OA Čáslav 
se v pátek 26. ledna vydali čistit kameny do 
ulice Jana Karafiáta, zde připomínají ro-
dinu Körnerovu, manžele Lustigovy, Idu 
Weilovou a Žofii Příhonskou. 

Čištění Stolpersteine nebyla jedinou 
vzpomínkovou akcí ke Dni památky obětí 
holocaustu, které se studenti zúčastnili. 
Na podzim v rámci mezinárodního pro-
jektu Krokus zasadili cibulky žlutých 
krokusů, které mají připomínat barvu Da-
vidovy hvězdy, již byli nuceni Židé během 
2. světové války nosit na svém oblečení. 
Rostlinky krokusů na našem školním po-
zemku se zatím neukázaly, ale význam 
této akce tím nebyl poznamenán. Jejich 
květy mají nejen připomenout jeden a půl 
milionu židovských dětí a tisíců dalších 

dětí, které zemřely v koncentračních tá-
borech, ale i prohloubit v mladých lidech 
znalosti o nezbytnosti lidské tolerance 
a respektu ve společnosti. Filozof Jan Pa-
točka řekl: „Historie není pohled, nýbrž 
zodpovědnost.“ 

Co k tomu dodat? Každý z nás utváří 
svět, ve kterém žijeme, buďme tedy zod-
povědní k vlastní historii, neboť ta je sou-
částí i naší budoucnosti. ◍

Mgr. P. Stehlíková

školství
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Pane řediteli, kdy jste na Sadovku nastoupil? 
S úvodem školního roku 2004, tedy 

jen o rok později, než byla škola otevře-
na. Jako ředitel jsem začal školu vést před 
pěti lety. Nicméně na ten hektický začátek 
prvního školního roku naší školy někteří 
učitelé, vychovatelky a další zaměstnanci 
dodnes vzpomínají. Teď už ale s úsměvem 
a nostalgií. 

Jak vnímáte uplynulých dvacet let, během 
nichž se Sadovka vypracovala do pozice 
stabilní základní školy prosazující moderní 
přístupy ve výuce? 

Začátky určitě nebyly jednoduché. 
Byť byla Sadovka nová, moderně vybave-
ná škola s krásným areálem, chyběla tra-
dice a všeobecné povědomí. Rodiče nastu-
pujících prvňáčků preferovali spíše školy, 
které znali z vlastní zkušenosti. Pověst 
školy předcházela také řada předsudků. 
Vnímání veřejnosti a atmosféra ve škole 
se ale postupně měnily. Dnes už budoucí 
prvňáčky vodí k zápisu rodiče, kteří na 
Sadovku sami chodili jako žáci, získává-
me tradici, dokážeme se srovnávat nebo se 
hodnotit v dlouhodobějších horizontech 
a jsem za ten trend, kterým se škola ubírá, 
rád. Sadovka se opravdu vypracovala do 
pozice moderní základní školy s výbor-
ným vybavením a efektivním zázemím 
pro vzdělávání dětí. Každé ráno naši žáci 
otevírají dveře školní budovy a v jejím 
bezpečí se učí, stravují, sportují, hrají si 
a rostou nám přímo před očima. 

Jak se mění škola z pohledu čísel? 
Na startu měla Sadovka v září školního 

roku 2003 ve statistikách 410 žáků a 39 za-
městnanců, z toho 24 pedagogů. Nejméně 
žáků měla ve školním roce 2011/12 – 332. 
V roce 2018, kdy jsem začínal na pozici ře-
ditele školy, jsme měli 460 žáků a 49 zaměst-
nanců (z toho 30 učitelů). Letošní školní 
rok jsme začali s 599 žáky a 78 zaměstnanci 
(z toho 43 učiteli). Takže zatímco pomá-
háme růst dětem, rosteme i my. V posled-
ních třech letech jsme také postupně zvedli 
kapacitu školní družiny, jídelny, a nakonec 
celé školy, respektive počtu žáků, které mů-
žeme na Sadovku zapsat k povinné školní 
docházce.

Vzpomínám si, že Sadovka byla vnímána 
jako sportovní škola. Jak je tomu dnes? 

Máte pravdu, Sadovka skutečně byla 
a stále někdy je vnímána jako sportovní 
škola, ale není tomu tak. Ve sportu máme 
mnoho úspěchů, ale žáci se nemusí výraz-
něji věnovat pouze sportu. 

Dvacet let fungují na druhém stupni 
naší školy sportovní třídy, to znamená, že 
jedna třída v ročníku, v současnosti je to 
vždy jedna ze tří, má rozšířenou výuku 
tělesné výchovy. Zaměřujeme se v ní na 
všeobecný rozvoj pohybu a na tuto do-
polední všestrannou sportovní přípravu 
ve škole by měla odpoledne navazovat ta 
specializovaná ve sportovních klubech. 
Sportovní úspěchy našich žáků, a není 
jich málo, jsou vidět. Medaile, které se 
často lesknou zlatě, září. Naši tělocviká-
ři nezřídka vyjíždějí na sportovní závody 
a turnaje s počtem dětí dalece převyšující 
mdesítku, ale zpět na začátek. 

V každém ročníku druhého stupně 
jsou další dvě třídy a upravili jsme náš 
školní vzdělávací program tak, abychom 
v rámci výuky rozvíjeli také talenty dětí 
v oblastech přírodovědných nebo hu-
manitních. V pátém ročníku si tak žáci 
mohou vybrat ze tří směrů, ve kterém se 
budou na druhém stupni rozvíjet – příro-
dovědný, humanitní nebo sportovní. Ten-
to model jsme aplikovali teprve před třemi 
lety, ale věříme mu a už dnes vnímáme, že 
má potenciál. Daří se nám tvořit kolektivy 
s podobnými zájmy, a navíc se nikdo v po-
rovnání se sportovci necítí „obyčejný“. 

Co škola nabízí v rámci mimoškolních akti-
vit nebo akcí pro veřejnost?

Pořádáme spoustu akcí pro děti ve 
škole i pro veřejnost, nabízíme smyslu-
plné využití volného času nebo v období 
prázdnin prostřednictvím příměstských 
táborů. Máme spoustu kroužků, které 
mohou děti navštěvovat přímo ve škole 
a rozvíjet tak svoje talenty nebo se věnovat 
svým oblíbeným aktivitám, aniž by mu-
sely sundat přezůvky. Využíváme vnitř-
ní prostory, učebny, tělocvičny, ale také 
venkovní hřiště, altán nebo naše týpí. Náš 
akční rádius je zkrátka poměrně rozsáhlý, 
a to především díky mým kolegům, kte-
ří každý den věnují svůj volný čas, svou 
energii a invenci tomuto místu, protože 
jim to dává smysl. Více najdete na našich 
webových stránkách nebo FB profilu.

Jak budou završeny oslavy? 
Navazujeme na akce, které jsme pořá-

dali v minulých letech, v říjnu proběhl náš 
oblíbený Bubákov, v prosinci u školy své 
brány otevřelo peklo a komu se podařilo 
projít nebeskou bránou, měl příležitost 
projít se mezi stánky školního vánočního 
jarmarku. Oslavy pak vyvrcholí v březnu 
s velkou slávou a se vším všudy, 9. března 
pořádáme výroční ples a 27. března den 
otevřených dveří. Je na co se těšit. 

Plány do dalších 20 let? 
V příštích letech bude na Sadovce 

rušno. Škola (ve spolupráci se zřizovate-
lem, tedy čáslavskou radnicí) uspěla se 
žádostí v dotačním programu IROP. Bude-
me budovat nové odborné učebny fyziky 
a chemie, přírodopisu, informatiky, nové 
učebny jazyků, knihovnu nebo cvičnou 
kuchyňku. S vedením města také řešíme 
dopravní situaci kolem školy v ranních 
a odpoledních špičkách. Okolo školy by 
měl vzniknout chodník a odstavné plochy. 
Naplánován je i nový vchod do areálu, 
který by měl zjednodušit a zkrátit příchod 
nejmenších dětí do školní družiny. Mlu-
víme o solárních panelech, které by měly 
být instalovány na střeše naší tělocvičny. 

To jsou ale provozní plány. Já bych byl 
moc rád, aby byla Sadovka i v příštích le-
tech místem, které inspiruje, učí, rozvíjí, 
pomáhá růst, a přitom sama roste a roz-
víjí se. Aby byla místem, kam se děti těší, 
a mám štěstí, že na to nejsem sám. Můžu se 
spolehnout na takřka osmdesát profesio-
nálů ve svém oboru, díky jejichž práci je 
Sadovka pořád lepší a lepší školou. ◍

JN

V roce 2023 uplynulo 20 let od otevření Základní školy Sadová. A protože se 
jednalo o významné jubileum, oslavy dosáhnou svého vrcholu až letos v břez-
nu. O představení oslav, krátké ohlédnutí, zhodnocení současnosti a předsta-
vení plánů do budoucna jsme poprosili ředitele školy Mgr. Václava Vondru.
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DÁREK PRO ŘEZNÍKY
Na SOU Čáslav dostali budoucí řezníci do výroby nového „po-

mocníka“ – plničku o objemu 7 litrů. Nerezová plnička odstarto-
vala svoji profesní kariéru premiérou na konci ledna při výrobě 
kroupových jelítek. Svůj „křest“ splnila na jedničku. Jelita, jaternice 
a zabíjačkovou polévku pro všechny zájemce vyrábějí naši žáci pod 
dohledem svých odborných učitelů. Od brzkých ranních hodin 
jejich pilné ruce zpracovávají jednotlivé suroviny bleskovou rych-
lostí. Ještě tentýž den se všechny zabíjačkové pochoutky dostanou 
na pult naší prodejny, kde si je mohou zakoupit všichni milovníci 
dobrého jídla.

Pozor! Nezapomeňte! Každý sudý čtvrtek! ◍
Ing. Michaela Váňová

učitelka odborných předmětů

Základní škola Čáslav,
Nám. J. Žižky z Trocnova 182,

okres Kutná Hora,
ID DS 4m3ydpp
Tel.: 327 313 015,

skola@zscaslav.cz,
hasik@zscaslav.cz

Základní škola Čáslav,
Masarykova 357,
okres Kutná Hora,
ID DS j2xyd8e
Tel.:327 313 770

vostrovsky@1zscaslav.cz

Základní škola Čáslav,
Sadová 1756,

okres Kutná Hora,
ID DS hj8z9jj

Tel.: 327 315 741,
reditel@sadovka.cz

1. 4. DO 30. 4. 2024
PŘIHLÁŠKU BUDE MOŽNÉ DORUČIT
NÁSLEDUJÍCÍMI ZPŮSOBY:
1. DO DATOVÉ SCHRÁNKY ŠKOLY
(každá škola má svou datovou schránku)
2. E-MAILEM S UZNÁVANÝM
ELEKTRONICKÝM PODPISEM
(nelze jen poslat prostý email!),
3. POŠTOU
4. OSOBNÍ PODÁNÍ

Pokud by bylo podání učiněno pomocí
jiných technických prostředků
(např. e-mailem bez uznávaného elektronického podpisu,
telefaxem apod.), je nutné jej do 5 dnů ze strany zákonného
zástupce potvrdit jedním z výše uvedených způsobů.

Nejpozdější podání přihlášky do 30. 4. 2024 včetně.
Datum doručení přihlášky nemá vliv na přijetí či nepřijetí dítěte.

ZÁPIS DO PRVNÍCH TŘÍD DĚTÍ
DO ZÁKLADNÍCH ŠKOL V ČÁSLAVI

NA ŠKOLNÍ ROK 2024/2025

Kontakty:
KDY?

Tiskopisy přihlášek, kritéria – zveřejněno nawebu
jednotlivých škol, nebo je budemožné vyzvednout na
podatelně MěÚ Čáslav

od 1. 4. do 30. 4. 2024 v čase 9 až 10 hodin.

Zápis žáků do 1. tříd základních škol se řídí obecně závaznou
vyhláškou č. 3/2012, o školských obvodech základních škol,
která je uveřejněna na internetových stránkách městského
úřadu www.meucaslav.cz.

5. 4. 2024 13:00–17:30 hodin
6. 4. 2024 9:00–12.00 hodin
– Zápis proběhne za osobní účasti dětí.

ČÁSLAVSKÉ NOVINY BŘEZEN 2024 | 13 —

HOLUBNÍČEK A NEMOCNICE JAKO PŘÍKLAD DOBRÉ PRAXE
V úterý 16. ledna proběhlo na půdě mi-

nisterstva zdravotnictví jednání iniciova-
né Asociací provozovatelů dětských sku-
pin v reakci na vleklou personální krizi 
ve zdravotnictví a rostoucí zájem mediků, 
mladých lékařů a zdravotnických zaří-
zení o benefit služby péče o děti v dětské 
skupině. Jednání pod vedením náměstka 
ministra zdravotnictví Josefa Pavlovice 
se zúčastnili také zástupci ministerstva 
práce a sociálních věcí, Mladých lékařů, 
Sekce mladých lékařů ČLK a zástupci 
neziskových organizací. Jako zástupce 
neziskové organizace provozující dět-
ské skupiny byly pozvány zakladatelky 
a majitelky Dětských skupin Holubníček 
v Čáslavi. Dětská skupina Holubníček 
Grand v Čáslavi funguje od 1. února 2023 
a je přednostně určena pro děti zaměst-
nanců Městské nemocnice Čáslav. Dětská 
skupinka v Grandu vznikla díky Městu 
Čáslav, které zrekonstruovalo prostor, 
který nyní pronajímá zřizovateli a provo-
zovateli Holubníčků – neziskové organi-
zaci Pacičky, z. s. V České republice jsou 
pouze dvě neziskové organizace, které 
spolupracují s nemocnicemi a péčí o malé 
děti pomáhají zdravotníkům s dřívějším 

návratem do zaměstnání. Jednou z nich 
je právě čáslavský Holubníček. Městská 
nemocnice Čáslav tak má benefit pro své 
zaměstnance v podobě zajištění péče o je-
jich děti. Spolek Pacičky, z. s., má tu čest, 

že stojí u zrodu spolupráce dětských sku-
pin s nemocnicemi v ČR. Spolek v Čáslavi 
provozuje další dvě dětské skupiny pro 
širokou veřejnost. ◍

DS Holubníček

školství



Tak, a máme tu opět Velikonoce. Jeden z nejvýznamnějších křes-
ťanských svátků připomínající zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Svá-
tek je také spojen se spoustou lidových tradic, zvyklostí a oslavou 
příchodu jara. Jejich vyvrcholení, tedy velikonoční pondělí, letos 
spadá na 1. dubna. Tomu ovšem předchází takzvaný pašijový tý-
den (pozn. red.: z latinského passio – utrpení), který začíná Květnou 
nedělí, následuje Modré pondělí, Šedivé úterý, Škaredá středa, Ze-
lený čtvrtek, Velký pátek, Bílá sobota a končí Velikonoční nedělí. 
A jaký je význam jednotlivých dní pašijového týdne?  

Květná neděle 
Dává vzpomenout na příchod Ježíše 

Krista do Jeruzaléma. Název dne je odvo-
zen od způsobu zdobení kostelů. Ty jsou 
zdobeny květy připomínajícími palmové 
větve, kterými lidé vítali Ježíše. V našich 
krajích používáme spíše kočičky nebo vr-
bové větvičky. 

Modré pondělí 
Tento den se kostely nejčastěji zdobily 

modrým a fialovým suknem. Modré pondě-
lí pro křesťany značilo volný den, kdy se 
nepracovalo. Název je tedy možná odvozen 
z německého slova „blau“, což je v překladu 
nepřekvapivě modrá barva. 

Šedivé úterý 
Tento den se ženy věnovaly především 

úklidu domu. Třetí den pašijového týdne 
je někdy označován také jako Žluté úterý. 
Žlutá pro křesťany značí věčnost, úctu, 
vznešenost, ale také žárlivost nebo Boží 
světlo. 

Škaredá středa 
Věřící si v tento den připomínají čin Ji-

dáše, který Ježíše zradil za 30 stříbrných. 
Pověra praví, že kdo se bude v tento den 
zlobit a škaredit, zůstane mu to po celý rok. 
Na Škaredou nebo také Černou či Sazomet-
nou středu se dříve vymetaly komíny. 

Zelený čtvrtek 
Na zelený čtvrtek křesťané vzpomína-

jí Ježíšovu poslední večeři. Dle lidových 
tradic lidé oslavovali zeleň a jedli přede-
vším bylinky, hrách, zelí a další pokrmy 
ze zelených surovin. Od tohoto dne do 
Bílé soboty nezvoní kostelní zvony. Ho-
vořilo se totiž o tom, že zvony odletěly do 
Říma. Zvuků si ovšem lidé užili více než 
dosti. Po vesnicích se totiž začínali prohá-
nět chlapci se svými řehtačkami a klapač-
kami. 

Velký pátek 
Podle evangelií v pátek v 15:00 byl Ježíš 

ukřižován. Velký pátek je tak pro křesťa-
ny den nejpřísnějších půstů. Často úplně 
vynechávali jídlo. Údajně se nesmělo prát 
prádlo v potoce, protože se namáčelo v Je-
žíšovi krvi. Podle tradic se také říkávalo, že 
v tento den se otevírá země, hory a skály, 
které ukrývají poklad.  

Bílá sobota 
Po západu slunce končí postní doba. Po-

malu doznívají zvuky řehtaček a pletou se 
pomlázky, barví vajíčka, pečou se mazan-
ce a beránci. Před kostely se zapalují ohně, 
kde se spalují kočičky posvěcené o loňské 
Květné neděli. 

Velikonoční neděle 
Velikonoční neděle nebo také Boží hod 

velikonoční je posledním dnem pašijového 
týdne. Oslavuje se Kristovo zmrtvýchvstání 
a poražení smrti. Během ranní bohoslužby 
si lidé nechávali posvětit pokrmy připrave-
né předchozí den. Ty se poté servírovaly 
během svátečního oběda spolu s dalšími, 
mezi kterými nechybělo ani pečivo nazva-
né jidáše. 

Velikonoční pondělí 
Pondělí již není spojeno s církevní 

oslavou, ale spíše s tradičními zvyky, kdy 
koledníci chodí s pomlázkou a mrskají 
děvčata. Chlapci od dívek dostávají vyko-
ledované dary v podobě kraslic nebo dnes 
sladkostí, peněz nebo panáku slivovice či 
jiného alkoholu. Stejně jako polévání vo-
dou, házení do vody je tento zvyk spojený 
s očistou a omlazením.   

Další tradiční zvyklosti spojené s Veli-
konocemi se nepatrně mění napříč re-
giony. Jak ale slaví Velikonoce mimo 
střední Evropu, třeba na Filipínách, 
v Bermudách nebo Norsku?

Filipíny 
Filipíny jsou jednou z mála asijských 

zemí, kde se obyvatelé častěji hlásí ke 
křesťanství. Oslavy Velikonoc a prokázá-
ní své víry pojali po svém a řekněme, že 
na naše poměry poněkud kontroverzně. 
V San Fernandu místní muži slaví sebe-
mrskačstvím, bičují se do krve a následně 
se nechávají přibít na kříž. Snahu mužů 
přiblížit se utrpení Ježíše Krista sice stát 
ani církev neuznává, i tak bývají jejich 
rány ošetřeny bezplatně. 

Bermudy    
Na Bermudách dávají přednost klid-

nějším oslavám, přesto se na souostroví 
najde velikonoční zvyk, který je u nás 
spojen spíše s větrným podzimem. Vzhů-
ru k nebesům se totiž vypouštějí papí-
roví draci. Tradici prý zahájila učitelka 
z britské armády. Ta se snažila obyvate-
lům Bermud přiblížit, jak se Kristus do-
stal do nebe. Vyrobila proto draka, jehož 
konstrukce je ve tvaru kříže.  

Norsko
„Paaskekrim“ v překladu znamená 

Velikonoční zločin a označuje nezvyklou 
norskou tradici. Lidé se během tohoto 
období věnují čtení nebo sledování de-
tektivek a thrillerů. Zvyk má údajně na 
svědomí vydavatel knih, který během 
Velikonoc v roce 1923 prostřednictvím 
titulních stran tisku inzeroval prodej své-
ho krimi románu. Mnoho lidí na základě 
reklamy uvěřilo, že jde o skutečnou zprá-
vu o vraždě.  

JN 

VELIKONOČNÍ ZVYKY 
U NÁS I VE SVĚTĚ 
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Náš rozhovor vzniká zhruba měsíc před 
vašimi narozeninami. Jak se před životním 
jubileem cítíte?

Skvěle, souhlasím s názorem, že věk je 
jenom číslo. V kondici mě udržují hlavně 
moje děti a moje práce. Vzpomínám si, že 
když jsem po vojně nastoupil do orchest-
ru Hudby Hradní stráže a Policie ČR, tak 
mi moji padesátiletí kolegové připadali 
opravdu staří, jako lidé, kteří mají už vše 
za sebou. A já jsem dnes v jejich věku, 
mám stále spoustu plánů a musím říct, že 
už mi to tak nepřipadá a názor na věk jsem 
musel změnit. 

Chystáte nějakou oslavu?
Ano, oslav bude dokonce několik. Slavit 

budu se svojí rodinou, pak bude následovat 
oslava muzikantská, kde budou hlavně moji 
kolegové z Březovanky a muzikanti z Hud-
by Hradní stráže, kamarádi a také několik 
fanoušků naší kapely, a nakonec proběhne 
poslední oslava u nás v Leškovicích s přá-
teli v místní hospůdce. 

Jak došlo k tomu, že jste se stal kapelníkem 
Březovanky?

Pevnou součástí Březovanky jsem od 
jejího založení, rovných 32 roků. Nevím, 
jak jsem se stal v osmnácti letech kapelní-
kem, ale bylo to asi proto, že jsme tenkrát 
všichni měli málo muzikantských zkuše-
ností, ale já jsem v té době už hrál s několi-
ka kapelami a nějakou tu malou zkušenost 
jsem přece jenom měl.

Co přesně má za úkol člověk, který zastává 
pozici kapelníka v tak relativně velké kapele?

Kapelník musí zastávat funkci ma-
nažera, aranžéra, psychologa a platného 
muzikanta. Před dvěma lety slavila Bře-
zovanka třicet roků na scéně. Vydali jsme 
nové CD, ke každé písničce jsme natočili 
videoklip – můžete se na ně podívat na 
YouTube – a na konci roku jsme zcela 
zaplnili čáslavské divadlo, kde se usku-
tečnil výroční koncert, který moderoval 
Jan Čenský. Tak třeba toto vše má na sta-
rosti kapelník.

Předpokládám, že s nejedním členem 
Březovanky vás pojí přátelský vztah. Je 

těžké být za takových 
okolností autoritou?

Přátelský vztah mě 
pojí opravdu s každým 
členem naší kapely, 
bez přátelství by to 
nefungovalo a mnoho 
společného času trá-
víme i mimo jeviště 
nebo studia. Nevím, 
zda jsem autorita, jestli 
ano, tak si to moc ne-
uvědomuju.

Dá se říct, že v někte-
rých situacích míváte 
vždy poslední slovo?

Často o svých roz-
hodnutích přemýšlím, 
rád se i s někým ra-
dím, ale poslední slo-
vo je vždy na mně, 
takže ano.

Vy sám hrajete na tubu, což není úplně 
běžný nástroj. Jak jste se k němu dostal?

Původně jsem hrál na trubku, na kterou 
mě učil Zdeněk Lauterbach, ale v prvním 
ročníku konzervatoře jsem díky nátiskovým 
dispozicím změnil nástroj a dál jsem studo-
val tubu u prof. Pavla Trnky, tehdejšího tu-
bisty orchestru Národního divadla.

Je obtížné se na tak objemný nástroj naučit 
hrát? Kolik třeba vaše tuba váží?

Myslím, že naučit se opravdu hrát na 
jakýkoli nástroj je velmi obtížné. Kaž-
dý nástroj je jiný, má svá specifika, ale to, 
že se na něj musí celý život cvičit, mají 
všechny společné. Není těžšího nebo leh-
čího nástroje, snad jedině na váhu. Napří-
klad tuba váží kolem 12 kg.

Ovládáte i další hudební nástroje?
Na konzervatoři jsme měli povinný 

klavír a bicí nástroje, ale nedá se říct, že 
bych je ovládal, přece jen je to už spousta 
let, co jsem ze školy venku.

Historie Březovanky pamatuje několik zá-
sadních personálních změn. V jaké kondici 
je orchestr v tomto směru dnes?

Dnešní Březovanka je ve výborné kon-
dici a je to dané hlavně tím, že muzikan-
ti Březovanky jsou opravdu mistři svého 
oboru a je radost s nimi spolupracovat.

Jak často se scházíte? Tuším, že hlavní 
komplikací musí být hledání společného 
volného času.

Většina muzikantů Březovanky jsou 
zároveň členy orchestru Hudby Hradní 
stráže, tudíž se vidíme téměř každý den, 
ale máte pravdu, že najít společný volný 
čas je problém. Někteří muzikanti mají al-
ternace, ale od toho je koneckonců kapel-
ník, aby vše fungovalo, jak má.

Máte už hotové plány na letošní rok? Může-
te našim čtenářům prozradit, kdy a kam si 
vás mohou přijít poslechnout?

Na letošní rok jsou některá plánovaná 
vystoupení stále v jednání, ale na někte-
rá vás už pozvat mohu – a také je musím 
zveřejnit na našem webu. Jsou to většinou 
hudební festivaly, například v Kadani, 
Sviném, Libčanech, Praze… ◍

IM

Českomoravská dechovka Březovanka funguje nepřetr-
žitě už 32 let. A stejně dlouhou dobu je jejím kapelníkem 
Jiří Vojtěch, jinak též hráč na tubu. A jelikož 11. března 
oslaví 50. narozeniny, rádi jsme si s ním popovídali.

„KAPELNÍK JE OD TOHO, 
  ABY VŠE FUNGOVALO.“

život ve městě



Oldo, kudy vedla vaše cesta do Čáslavi?
Narodil jsem se v Chrudimi, dětství 

jsem trávil v Nasavrkách v Železných ho-
rách, které jsou známé například díky 
medu, kaštanům nebo Keltům. Střední ško-
lu jsem studoval v Ústí nad Orlicí a vysokou 
v Plzni. Po magisterském studiu jsem se do-
slechl, že na čáslavském gymnáziu hledají 
učitele výtvarné výchovy. Přijali mě a od té 
doby, asi čtvrtým rokem, žiji v Čáslavi.

Množství akcí, za kterými stojíte, značí, že 
jste se tady již naplno usadil. Jak se vám 
tady žije?

Čáslav jsem znal už z dřívějších dob 
díky Čáslavskému hudebními festivalu 
a evangelické mládeži, takže jsem věděl, 
do jakého prostředí jdu. Čáslav je fajn 
a žije se nám tady s partnerkou dobře. 
Jsem spíše lesní typ a mám rád chládek, 
takže nejlépe je mi v lesoparku ve Vodran-
tech. Osvěžit se chodím rád také do baru 
pod divadlo. 

Než se dostaneme ke kulturním akcím, 
které spolupořádáte, zastavil bych se u va-
šich studií. V roce 2017 jste jako bakalářský 
výstup zpracovával komiks nazvaný Pim 
Plekker ve formě gamebooku. Můžete nám 
tento styl četby přiblížit? 

Ke gamebookům mám pouze pozitiv-
ní vztah. Jde o knihu, kde se čtenář sám 

rozhoduje, jakým směrem se bude příběh 
ubírat. Autor tak má velmi těžkou práci, 
protože nepíše jeden příběh, ale vytváří 
jakýsi mnohovesmír, kde se realizuje sko-
ro každá možnost. Je to hodně podobné ki-
noautomatu, kdy diváci filmu svým hlaso-
váním mohou zasahovat do průběhu děje. 
Prvním interaktivním filmem byl Člověk 
a jeho dům. Dříve narození budou jistě 
znát také seriál Rozpaky kuchaře Svato-
pluka.

Jaký gamebook byste čtenářům doporučil? 
Určitě by to byla hodně zábavná kniha 

O Norikovi od Vladimíra Chvátila. Čtenář 
se vlastně snaží přijít na to, jak vypadá 
štěstí. Je tam hodně kulturních a popkul-
turních narážek třeba na pohádky a další 
témata, která nás obklopují. Zaujaly mě 
také gamebooky od Iana Livingstona, jako 
je například Labyrint smrti, ale tyto pří-
běhy bývají pojaty vážněji. Člověk musí 
házet kostkou a přichází o životy. 

K vytvoření komiksového gamebooku 
Pim Plekker mě nejvíce inspiroval Nik-
karin, vlastním jménem Michal Menšík, 
a jeho Spellsword Saga VII, což je krát-
ký, asi 24stránkový komiksový gamebook, 
kde se skupina dobrodruhů prochází fan-
tasy krajinou. 

Ilustrace ke komiksu jste zpracovával ne-
všední technikou. Vedoucí práce ji v hod-
notícím protokolu označila za inovativní.

Jde o techniku zmizíkování inkous-
tu. Nejprve jsem si pohrával s myšlenkou 
vytvořit linorytový komiks, ale vytvoření 
32 stran formátu A4 touto technikou by 
bylo poměrně náročné. Při hledání levněj-
ší a rychlejší varianty jsem si vzpomněl na 
základní školu a práci se zmizíkem. Zku-
sil jsem to. Asi měsíc mi trvalo, než jsem se 

MgA. Oldřich Holinka působí skromným, možná až nenápadným dojmem. 
Přesto stojí za řadou zajímavých projektů ve městě. Hovoříme například o hoj-
ně navštěvovaných výtvarných workshopech, adventním setkání při svíčkách 
nebo Čáslavském hudebním festivalu. Jako ilustrátor se podílel na publikaci 
Dobrých 100 vydané k výročí sta let Československa nebo knize Rút vydané 
koncem loňského roku. Během povídání s mladým umělcem a pedagogem 
výtvarných předmětů na zdejším gymnáziu jsme se ale dotkli i dalších témat.
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do toho dostal a než jsem po-
chopil princip techniky. Mu-
sím říct, že jsem to do té doby 
nikde neviděl, ale je možné, 
že jsem jen špatně hledal.

V rámci magisterská práce 
jste napsal a ilustroval vtipně 
podanou knihu Encyklopedie 
Nepsů, která upozorňuje na 
problém, který si možná ne 
všichni uvědomujeme...

Toto je téma na dlouhé 
vyprávění. Jedná se o pře-
šlechtěnost některých ple-
men, kvůli které někteří psi 
trpí už jenom tím, že žijí. Ví-
dáme psy s rozplácnutým če-
nichem nebo zbytečně širo-

kým rozpětím předních tlap. Leckdy nám 
nedochází, že naši čtyřnozí kamarádi se 
ve skutečnosti dusí nebo jim pouhá chůze 
či běh způsobuje bolesti, a že za to nemůže 
nikdo jiný než člověk.

Znamená to tedy, že když se podíváme do 
historie, některá plemena mají od přírody 
vypadat jinak, než je tomu dnes?

Ano, stačí se podívat na historické 
fotky například mopsů. Můžeme vidět, že 
oproti dnešní podobě měli delší nohy a če-
nich. Dnes je to malý vrásčitý tlustý pes, 
kterému se špatně dýchá. Německý ovčák 
problém s dýcháním nemá, ale trápí ho ky-
čelní klouby, což je dnes také dáno jinou 
stavbou těla, nikoli jeho přirozenou. Často 
končí ochrnutý. Jedná se o genetické vady, 
které způsobuje šlechtění plemen. 

Před Vánoci vyšla kniha s názvem Rút, jejíž 
autorkou je pražská evangelická farářka 

Saša Jacobea. Výtvarný doprovod příběhu, 
který se věnuje tématům jako umírání 
a smrt, předsudky, vztah k cizincům, ale 
také laskavosti nebo věrnosti, je vaše prá-
ce. Jak jste se k projektu dostal? 

Jedná se o čtvrtou biblickou knihu 
z edice, kterou Saša Jacobea – tímto ji 
velmi zdravím – vydává na přání nakla-
datelství Biblion. Když se nakladatelství 
autorky zeptalo, jestli zná někoho, kdo 
by knihu mohl ilustrovat, zmínila moji 
osobu. Líbily se jí ilustrace zmiňované 
Encyklopedie Nepsů. Nechala mi absolut-
ně volnou ruku, takže jsem si přečetl příběh 
a začal pracovat. Použil jsem techniku 
kresby propiskou. 

Která výtvarná technika je vaší nejoblíbe-
nější?

Jsem spíše kreslíř než malíř, takže kla-
sické tužky vyhrávají. Moc rád si ale také 
hraji právě s černou propiskou. Propiska 
se v mnoha ohledech chová jako tužka, mů-
žete s ní dělat ostré tlusté čáry nebo jemné 
čárky, čímž můžete krásně stínovat, dělat 
přechody a různé struktury.

Nedávno jste zahájil Ateliér středního věku 
s Oldou Holinkou. O co jde?

Celý kurz zaštiťuje muzeum a navazu-
je na sérii linorytových workshopů, které 
jsem zpočátku vedl se svojí sestrou. Někdy 
v prosinci 2022 jsme byli osloveni, zda by-
chom vytvořili linorytový workshop k vý-
stavě linorytu v galerii. Tehdy se přihlá-
silo asi dvanáct žen a jeden muž. Ukázalo 
se, že je to baví. Otevřelo se tedy druhé 
a následně třetí kolo se soutiskovým li-
norytem. Účastníci ale stále nemají dost 
a rádi by se naučili i jiné techniky. Pro-
to jsme rozjeli ateliér středního věku, kde 

vytváříme pokaždé něco jiného. Snad 
mohu prozradit, že dojde i na sochařinu.

Organizačně jste se podílel například na 
adventním setkání při svíčkách v evange-
lickém kostele. Benefiční akci pořádalo 
čáslavské gymnázium. Jak poslední ročník 
dopadl?

Celá akce odkazuje na práci neteře 
Miloše Formana, Blahušku Procházkovou, 
která tuto akci pořádala před lety. My jsme 
se s kolegyněmi pokusili na tuto tradici 
navázat. Druhý ročník byl rozdělen na tři 
sekce, a to výtvarnou, hudební a drama-
tickou. Výše výtěžku se vyšplhala nad 
21 000 Kč. Peníze byly rozděleny mezi 
klienty čáslavské Diakonie a sdružení Ces-
ta životem bez bariér. Právě děti ze zmiňo-
vaných organizací a děti z čáslavské mateř-
ské školy se významně podílely na výtvarné 
stránce akce.

V zahradě Diakonie pořádáte také tradiční 
Čáslavský hudební festival. Jak jste se 
k jeho pořádání dostal? 

Čáslav je součástí chrudimského senio-
rátu. Každý seniorát má svůj odbor mláde-
že, což je volená skupina lidí, která organi-
zuje kulturní akce nejen pro evangelickou 
mládež. Já jsem se stal jejím členem a za-
řadil se mezi hlavní organizátory festivalu. 
Třetím rokem dělám i moderátora.

Jaký bude letošní ročník?
Letošní 17. ročník proběhne 3. srpna. 

Aktuálně oslovujeme kapely, ale na bližší 
informace je ještě brzy. Snad jen poodha-
lím, že v hledáčku máme opravdu hodně 
zajímavá jména. Za to, že se festival v Čá-
slavi může konat, vděčíme především 
městu, kterému tímto děkuji. 

Závěrem bych se rád zeptal na vaše půso-
bení ve filmu Já, Olga Hepnarová z roku 
2016. Jak jste se k němu dostal? 

Když jsem studoval na střední škole 
v Ústí nad Orlicí, tak se tam právě tento 
film natáčel. Kamarád mi řekl, že dneska 
odpoledne jde na zápis komparzistů. Neměl 
jsem nic lepšího na práci, tak jsem šel ze 
zvědavosti taky. No a za dva dny mi zavola-
li, že pro mě mají menší roli. Vzpomínám si, 
jak jsem vzal přítelkyni na začátku našeho 
vztahu na tento film do kina, aniž bych jí 
o mém účinkování v něm cokoli řekl. Když 
nadešla ta krátká chvilka, všimla si mě 
a na základě její milé reakce jsem povyrostl 
o pár centimetrů výš. Jsme spolu doteď. To 
je jasný důkaz toho, že i malé, zdánlivě bez-
významné role vám mohou pomoct k vel-
kým věcem (smích). ◍ JN
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Kompletní program naleznete na webu 

www.kinocaslav.cz.

Vstupenky on-line 

je možné pouze zakoupit, rezervace je možné 

provádět e-mailem nebo telefonicky. 

Změna v programu vyhrazena.  
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1 | 17:30

2 | 20:00

7 | 20:00

9 | 17:30

14 | 20:00 

16 | 17:30

21 | 20:00

30 | 17:30 30 | 20:00 

23 | 17:30

1 | 20:00

3 | 17:30 PŘEDPREMIÉRA

8 | 17:30

9 | 20:00

15 | 17:30

16 | 20:00

22 | 17:30

23 | 20:00

2 | 17:30

6 | 20:00

8 | 20:00

13 | 20:00

15 | 20:00

20 | 20:00

22 | 20:00

27 | 20:00 PREMIÉRA

🡒 PREMIANTKA

🡒MATKA V TRAPU

🡒 ŽELEZNÍ BRATŘI

🡒 KUNG FU PANDA 4

🡒 NEVIDITELNÉ ZLO

🡒 ELLA A ČERNÝ JAGUÁR

🡒OZVĚNY SCANDI 2024: 
NA CESTĚ S MÁMOU

🡒 GUMP – JSME DVOJKA 🡒MANŽELÉ STODOLOVI

🡒 KUNG FU PANDA 4

🡒MANŽELÉ STODOLOVI

🡒 KUNG FU PANDA 4

🡒 KUNG FU PANDA 4

🡒DUNA: ČÁST DRUHÁ

🡒 FENTASY

🡒 CHUDÁČCI

🡒 PROTIVNÝ SPROSTÝ HOLKY

🡒DUNA: ČÁST DRUHÁ

🡒MAX A MÁJA: PŘÍBĚH 
LIŠTIČEK

🡒 ZÓNA ZÁJMU

🡒 A MÁME, CO JSME CHTĚLI

🡒 GABRIELA SOUKALOVÁ:
PRAVDA SE VŽDYCKY VYPLATÍ

🡒 SLADKÝ ŽIVOT

🡒 VÁLKA POLICAJTŮ

🡒 A MÁME, CO JSME CHTĚLI

🡒 GODZILLA X KONG: 
NOVÉ IMPÉRIUM

thriller, romantický
čes. titulky  150 Kč

komedie 
originál (CZ)  150 Kč

drama  
čes. titulky  150 Kč

animovaný, komedie  
čes. dabing  150/130 Kč

horor
čes. titulky  150 Kč

komedie, rodinný
 130 Kč

komedie, drama
čes. titulky  140 Kč

28 | 20:00 PREMIÉRA
🡒 GUMP – JSME DVOJKA
rodinný, dobrodružný
originál   150 Kč

rodinný, dobrodružný
originál   150 Kč

drama podle skutečné události 
originál   150 Kč

Animovaný, rodinný
čes. dabing  150/130 Kč

drama podle skutečné události 
originál (CZ)  150 Kč

animovaný, komedie  
čes. dabing  150/130 Kč

animovaný, komedie
čes. dabing  150/130 Kč

sci-fi, dobrodružný
čes. titulky  150 Kč

kriminální, thriller
originál   140 Kč

komedie, romantický
čes. titulky   150 Kč

komedie, hudební
čes. titulky  150 Kč

29 | 20:00 
🡒 FENTASY
kriminální, thriller
originál   140 Kč

29 | 17:30 
🡒 GODZILLA X KONG: 
NOVÉ IMPÉRIUM
sci-fi, dobrodružný
čes. titulky  150 Kč

sci-fi, dobrodružný 
čes. titulky  150 Kč

rodinný
čes. dabing  130 Kč

drama
čes. titulky  150 Kč

rodinný, komedie
originál   150 Kč

dokument, sportovní
originál  140 Kč

komedie
originál   150 Kč

akční, thriller   
originál   150 Kč

rodinný, komedie
originál   150 Kč

sci-fi, dobrodružný
čes. titulky  150 Kč
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PURIMOVÁ SLAVNOST V ČÁSLAVSKÉ SYNAGOZE
Nadační fond dr. Dagmar Lieblové pořádá 17. března od 15 do 
18 hodin v synagoze v Čáslavi Purimovou slavnost, připomínající 
purim, nejveselejší židovský svátek. Jedná se o další z akcí letošní 
programové sezony, které se konají v rámci projektu Rok 2024 se 
židovskou kulturou. 

Na programu budou výtvarné dílny 
pro děti, ochutnávka typických pokrmů 
židovské kuchyně a také koncert skvělého 
brněnského souboru Ha Chucpa, který je 
domácí špičkou klezmer hudby. 

Purim je svátek připomínající vysvo-
bození perských Židů z intrik zlého ve-
zíra Hamana. Ten je chtěl 13. adaru 3405 
(tj. podle tradice v roce 355 před křesťan-
ským letopočtem) bezpodmínečně a abso-
lutně vyhubit, jak je zaznamenáno v knize 

Ester. Purim je stručně řečeno svátkem 
nespoutaného a upřímného veselí, svát-
kem posilujícím naději ve vítězství sla-
bých a bezúhonných nad úklady mocných 
a pyšných.

Děti, ale i dospělí se oblékají do kostýmů 
a nasazují si často bizarní masky. Nikdo při 
zmínce Hamanova jména nezapomene za-
dupat nohama nebo zabouchat rukou do 
stolu, aby „vymazal hříšníkovo jméno“, děti 
točí řehtačkami (hebrejsky: ra'ašanim).

Mezi další purimové zvyky patří pe-
čení a pojídání Hamanových uší (heb-
rejsky „oznej Hamán“, v jidiš „Hamanta-
šen“), trojhranných koláčků s povidlovou, 
makovou nebo datlovou náplní. 

Purimová slavnost je přístupná ši-
roké veřejnosti, vstupné je dobrovolné. 

Akce se koná ve spolupráci Nadační-
ho fondu dr. Dagmar Lieblové, Města Čá-
slav, Nadačního fondu obětem holocaustu 
a Středočeského kraje. ◍

kontakt: lenka@nfdl.cz
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🡒 Pondělí 11. března 2023 v 19:00
Divadlo VERZE Praha – ABONMÁ 
JARO 2024
TRENÉR
Život až po chlapy… „Já proti ženám 
vůbec nic nemám. Ale ženy a fotbal? 
Nikdy! Znáte snad nějakou fotbalovou 
trenérku?“ 
Režie: THOMAS ZIELINSKI
V titulní roli fotbalové one man show 
exceluje DAVID PRACHAŘ! Přišel čas 
vylít si srdce. Nejen o fotbale, ale i o změ-
nách, které s sebou přináší život. Více než 
dvacet let stál coby stratég stranou, býval 
při tréninku pes a během hry spasitel. 
Jeho klub se jmenuje Spartak Roudnice, 
povoláním je fotbalový trenér. Jakmile je 
jednou v ráži, není k zastavení! Nejen pro 
milovníky divadla, ale i fotbalu.
Délka představení: 90 min. bez přestávky
 Vstupné: 500/470  Kč

🡒 Sobota 16. března 2024 
SLAVNOSTNÍ PŘEDSTAVENÍ
KE 100. VÝROČÍ DUSÍKOVA DIVADLA
Divadelní putování s „Lucernou“  
Slavnostní podvečerní setkání ve scé-
nických ukázkách z národního pokladu 
české dramatické literatury, Jiráskovy 
„Lucerny“, v podání čáslavských ochot-
níků a žáků Gymnázia a SOŠPg v Čá-
slavi. Právě té Lucernou, která je zcela 
neodmyslitelně spjata se znovuotevřením 
divadla v Čáslavi v roce 1924.
1. Putování od 16:30 v prostorách 

Dusíkova divadla
2. Putování od 17:30 v prostorách 

Dusíkova divadla
 Divadelní putování je zcela zdarma. 
Záleží jen na Vás, jaký čas si na divadelní 
procházku Dusíkovým divadlem zvolíte.

🡒 Sobota 16. března 2023 v 19:00 
Velký divadelní sál 

Divadlo Ungelt Praha
VŠECHNY BÁJEČNÝ VĚCI  
/Duncan Macmillan, Jonny Donahoe/ 
Režie: Karin Krajčo Babinská
Seznam všeho, pro co stojí za to žít. Mono-
drama, které věří v lepší svět! 
Strhující herecký koncert RICHARDA 
KRAJČA ve světovém divadelním hitu!

Divadelní hit z Divadla Ungelt exklu-
zivně ke 100. výročí znovuotevření Du-
síkova divadla v Čáslavi!
Délka představení: 1 hodina a 30 minut bez 
přestávky
 Vstupné: 900/860 Kč

🡒 Neděle 24. března 2024 v 15:00 
Velký divadelní sál

Divadlo SemTamFór Praha 
ČERT A KÁČA 
Známá lidová pohádka o Káče, která se 
chtěla vdát – třeba i za čerta. Divadelní 
představení plné překvapivých scén a pís-

niček s humornou nadsázkou, při kterém se 
pobaví nejen malí diváci. 
Tradiční pohádka pro děti od 3 let v netra-
dičním kabátu.
Délka představení: 50 minut bez přestávky
 Vstupné: 120 Kč

🡒 Středa 27. března v 19:00 
Velký divadelní sál

VOKÁLNÍ KONCERT 
OD BAROKA PO VERISMUS
Bononcini, Händel, Mozart, Schubert, 
Meyerbeer, Smetana, Čajkovskij, 
Puccini… 
Pěvci a studenti Pražské konzervatoře 
prof. Jiřího Kotouče / prof. Lenka Navráti-
lová – klavír 
 Vstupné: 150 Kč 

První koncert z cyklu
ČTVERO HUDEBNÍCH VEČERŮ 
Odkaz čáslavského rodáka Silvestra 
Hipmana. 
Připravili jsme ČTVERO HUDEBNÍCH 
VEČERŮ rozprostřených v roce 2024. Ná-
mětem se staly „čáslavské hudební středy“, 
které se v Čáslavi pravidelně konaly ve vá-
lečném období od roku 1940. Tehdy s my-
šlenkou přišel čáslavský hudební skladatel 
Silvestr Hipman, který byl členem praž-
ské Umělecké besedy, kde zavedl „besední 
úterky“. Byly to pravidelné týdenní schůz-
ky umělců a přátel hudby s hudebními 
ukázkami od roku 1935 na půdě Umělecké 
besedy. Myšlenka pravidelných hudebních 
večerů se nakonec rozšířila do mnoha čes-
kých a moravských měst.
 Vstupné za 4 koncerty 480 Kč, jednotli-
vé koncerty 150 Kč, abonenti sleva 10 %

Předprodej a více informací na 
www.divadlocaslav.cz.
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MEZINÁRODNÍ
DNY PROTI
RASISMU

Čtením proti rasismu-Knihovna* Čáslav

Tvořením proti rasismu-RC Kopretina*
21. 3. výtvarná dílna pro předškolní děti od 9 do 12 hod

Setkáním při jídle proti rasismu-Bašta*
27. 3. fairtradová snídaně (10-11); kurz vaření
ukrajinského boršče (11-13); kurz přípravy
venezuelských placek (14-15); cukrářská dílna (16-17)

Bible v překladech romštiny-Kavárnička

Bašta* pro všechny
9. 5. S romistou Mgr. Zbyňkem Andršem, Ph.D. (9-11)

16. 6. Multižánrový fairtradový festival v romském
duchu (tanec, hudba, divadlo, jídlo) od 14 do 19 hod

18. - 22. 3.  knihy proti rasismu
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*Bašta za evangelickou farou: Jana Karafiáta 159 Čáslav
*Knihovna: Kostelní náměstí 197 Čáslav
*Rodinné centrum Kopretina: Kostelní náměstí 186 Čáslav

kultura
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Městské muzeum a knihovna Čáslav
Kostelní nám. 197
Čáslav

Březen v
knihovně
BŘEZEN - MĚSÍC ČTENÁŘŮ

Startuje Dětská čtenářská výzva

Zapojujeme se Čtením proti rasismu: 18.-22.3.

7. 3. Akademie třetího věku - Paříž II.

12. 3. Mediální workshop pro školy

14. 3. Chalíl Džibrán, z knihy Prorok čte Jan Slovák v 17 hodin

21. 3. Klub přátel knihovny - o jedlých kytkách

22. 3. Noc s Andersenem
Pro děti od 8 do 12 let od 18 hodin do rána; přihlášky v
knihovně.

Celý březen promíjíme upomínky

Rozšiřujeme nabídku knih v burze ve
vestibulu knihovny

27. 3. Velikonoční dílna pro děti i dospělé od 15 do 17 hodin

burza * GARÁŽOVÝ VÝPRODEJ * BAZAR

T.J. SOKOL ČÁSLAV
ZVE

NA PRODEJNÍ AKCI

Občerstvení na místě.

PŘI REZERVACI
DO  15. 3. 2024

50 KČ 100 KČ
POZDĚJI

PROVĚTREJTE SKLEPY, SKŘÍNĚ!

Výtěžek z rezervace míst putuje
na opravu střechy.

BLEŠÁK V SOKOLOVNĚ

Rezervaci prodejních míst provádějte mailem:
akcesokolcaslavzije@gmail.com

JARNÍ

Překážková dráha pro děti po celou dobu prodeje.

CENA PRODEJNÍHO STOLU

SOBOTA * 23. 3. 2024 * 10:00 - 16:00

Rodinné centrum KOPRETINA
zve děti s rodiči, děti z MŠ

na

LOUČENÍ SE ZIMOU
čtvrtek 14. března v 10 hod.

na Kostelním nám.
S sebou si přineste jarní obrázek, výrobek

(sluníčko, květina, ptáček, aj.).
Výtvory dětí budou vystaveny

na plotě ZŠ Náměstí.

VELIKONOCE 2024                         
v evangelickém kostele v Čáslavi  a v kazatelské stanici v Semtěši

  * 

Květná neděle 24. března v 9,00 hodin BOHOSLUŽBY (Komenského síň) 

*

Středa 27. března ve 13 hodin KŘÍŽOVÁ CESTA DIAKONIE ČCE                                                 
(zahrada kolem kostela a zahrada Diakonie) 

Středa 27. března od 10-18 hodin SETKÁNÍM PŘI JÍDLE PROTI RASISMU (bašta)                         
10 - 11 - faitradová snídaně - ochutnávka kávy a čokolády z Jižní Ameriky, povídání o fairtradu                                 

11 - 13 - kurz přípravy ukrajinského boršču od rodilé Ukrajinky a následná ochutnávka                                         
14 - 15 - kurz přípravy venezuelských kukuřičných placek "arepas"                                                            

16 - 17 - cukrářská dílna s Táňou z Ukrajiny

*

Zelený čtvrtek 28. března  v 19 hodin (bašta za evangelickým kostelem)    

VELIKONOČNÍ PROMÍTÁNÍ FILMU                  

*

Velký pátek 29. března v 9 hodin PAŠIJOVÉ BOHOSLUŽBY s Večeří Páně (kostel)             
Velký pátek 29. března v 18 hodin VELKOPÁTEČNÍ HUDEBNÍ NEŠPORY  (kostel)                   

Hudbou bude doprovázet, slovem provede farářka Drahomíra Dušková H.,                                      
bude vysluhována Večeře Páně

*                                                                                                                 
Velikonoční neděle 31. března v 9 hodin SLAVNOST VZKŘÍŠENÍ s Večeří Páně  (kostel)     

V 10:45 SLAVNOST VZKŘÍŠENÍ s Večeří Páně v Semtěši (bývalá evangelická škola)

*

Neděle 7. dubna v 9 hodin BOHOSLUŽBY – slavíme Světový den porozumění autismu      
a zveme děti a dospělé s poruchami autistického spektra, jejich rodiny, přátelé a pečující (kostel)   

VŠICHNI JSTE SRDEČNĚ ZVÁNI! 

PŘEJEME POŽEHNANÉ A NADĚJEPLNÉ VELIKONOČNÍ SVÁTKY. 

evangelický sbor v Čáslavi 

kultura
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kultura a volný čas

SK SLAVOJ ČÁSLAV TURISTIKA – BŘEZEN
2. 3. Naučná stezka Jana Zrzavého   11 km
trasa: Okrouhlice, Perlový potok, Krásná Hora, Vadín, Okrouhlice
odjezd: Čáslav 7:08 do Světlé nad Sázavou, pak 8:10 do Okrouhlice
návrat: 14:00/14:50  
vedoucí: Miloslava Poštová

9. 3. Kolem rybníků u Čáslavi   13 km
trasa: Horky, Potěhy, Tupadly, rybník Fabr, rybník Množil, Scho-
řov, rybníky Trubný, Jirsák, Homolka, Čáslav
odjezd: Čáslav 7:57 do Horek  návrat: 14:00 
vedoucí: Jana Fürstová

16. 3. Pravoslavný kostelík v Dobříkově  10 km
trasa: Dobříkov, Nad Hlubokou, Čertův dub, Choceň
odjezd: Čáslav 7:01 do Kolína, pak 7:45 do Dobříkova
návrat: 15:56/16:56   
vedoucí: Stanislava Vítková

23. 3. Hvězdárna Ondřejov    12 km
trasa: Chocerady, Ondřejovská hvězdárna, Hvězdonice
odjezd: Čáslav 8:01 do Kolína, pak 8:47 do Ledečka a 10:04 do Cho-
cerad    návrat: 17:52
vedoucí: Zdena Matysová

Můžete nás sledovat na webu https://turistikacaslav.wz.cz.

VÁŽENÍ SPOLUOBČANÉ,
dovolte nám, abychom všem dobrým andělům mohli touto 

cestou poděkovat. Z požáru domu se budeme dlouho vzpama-
továvat. Během několika minut se člověku obrátí život vzhůru 
nohama. Prvotní šok vystřídala úleva, že jsme vyvázli živí. Po-
sléze slzy beznaděje, jak to všechno zvládneme. Neštěstí lidi prý 
spojuje, ale s takovou vlnou solidarity a ochotou pomoci nikdo 
z nás nepočítal. Děkujeme a rozhodně nebereme veškerou po-
moc jako samozřejmost.

Poděkování patří složkám IZS, především hasičům nejen za 
profesionální, ale i lidský přístup. Chlapi, byli jste skvělí! Díky vám 
nebyly škody fatální.

Poděkování také vedení města, panu starostovi Ing. J. Strna-
dovi i paní místostarostce Mgr. R. Vaculíkové, kteří hned zor-
ganizovali pomoc a mnohokrát nás navštívili, zdali něco není 
potřeba.

A hlavně DĚKUJEME VÁM VŠEM. Děkujeme nejen za fi-
nanční podporu, ale za veškerou nabízenou pomoc od lidí i od 
firem. Všechny vzkazy, milá slova, úsměv, objetí... to vše člověka 
nakopne postavit se na nohy a být šťastný, že v Čáslavi žijí bez-
vadní lidé. ◍

Rodina Lněničkova

Městské muzeum a knihovna Čáslav, 
Kostelní nám. 197, Čáslav

NOVINKY Z KNIHOVNY

Milé čtenářky a milí čtenáři,
březen je tradičně měsíc čtenářů. Startuje čte-
nářská soutěž Dětská čtenářská výzva, a to ve 

dvou kategoriích – pro čtenáře od 6 do 9 let a od 10 do 14 let. Hra-
cí karty i pravidla soutěže najdete v dětském oddělení knihovny. 
Tradiční Noc s Andersenem připadá na 22. března. Přihlášky 
získáte také v dětském oddělení. Máme připravený program pro 
děti od 8 do 12 let s přespáním v knihovně.

Srdečně vás zveme na velejemné čtení z knihy Prorok od 
Chalíla Džibrána. Číst bude herec a performer Jan Slovák. 
Setkáme se v knihovně ve čtvrtek 14. března v 17:00.

Naladíme vás i na Velikonoce. Přijďte na velikonoční dílnu
ve středu 27. března – pro děti i dospělé.

Využijte příležitost a vraťte dlouho nevrácené knížky – celý 
březen promíjíme upomínky!

Březnové akce jsou zdarma. 
Více informací na webu a Facebooku.

Tým knihovny

SKVĚLÉ ÚSPĚCHY ŠERMÍŘŮ 
TJ SLOVAN HORKY

V neděli 28. ledna se v letňanské BB Areně konal turnaj českého 
poháru v šermu kordem kategorie U11 – TIMA CUP 2024.
Z chlapců si nejlépe vedl Tomáš Umysa, který dokázal celý turnaj 
vyhrát! Ve finále zvítězil 15:7 nad lídrem českého poháru Teodorem 
Paulem Jurikem z oddílu SC Praha. Děvčata si vedla podobně, Ro-
nia Bašková se probojovala do finále, kde však na soupeřku nestači-
la a skončila na druhém místě. Stupně vítězů doplnila třetím místem 
Dora Bartošová.

1. Tomáš Umysa
30. Luboš Adamec
31. Martin Tůma
35. Petr Kubík
36. Vojtěch Valtr

 2. Ronia Bašková
3. Dora Bartošová
7. Pavlína Zajícová
13. Tereza Valterová

Pro Martin Tůmu, Vojtěcha Valtra a Terezu Valterovou se jednalo 
o první účast na turnaji. Děkujeme všem za vzornou reprezentaci 
našeho oddílu!
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🡒 1. března – pátek   
KERAMICKÁ DÍLNIČKA 
TÉMA VELIKONOCE
 15:00–16:30
 130 Kč
 Keramická dílna DDM (zadní 
vchod Hotelu Grand) 
 Bc. Zdeňka Horáková
 Určeno pro děti od 1. tříd.

🡒 2. března  – sobota
KLUB INSPIRACE 
VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ 
 9:00–15:00
 500 Kč
 Keramická dílna DDM (zadní 
vchod Hotelu Grand)
 Bc. Zdeňka Horáková
 Určeno pro SŠ a dospělé.

🡒 2. března – sobota 
VYSTOUPENÍ MAŽORETEK 
A POMPON DANCE NA RYBÁŘ-
SKÉM PLESU V ČÁSLAVI 

🡒 9. března – sobota
VYSTOUPENÍ MAŽORETEK 
A POMPON DANCE NA MDŽ – 
KOZOHLODY
 od 14:00

🡒 16. března – sobota
VYSTOUPENÍ POMPON DANCE 
DOSPĚLÍ – DOBROVÍTOV
 od 17:00

🡒 28. března – čtvrtek
VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY 
V DDM
 8:00–15:00
 300 Kč
 Velká klubovna, DDM Čáslav
 Bc. Zdeňka Horáková
 Určeno pro děti od 1. tříd.

🡒 28. března – čtvrtek
ZELENÝ ČTVRTEK
 8:00–15:00  300 Kč
 DDM Čáslav
 Mgr. Ilona Luňáková
 Určeno pro děti od 1. tříd.

🡒 1. dubna – pondělí
VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ – PO 
STOPÁCH VELIKONOČNÍHO 
ZAJÍČKA
 15:00–16:00
 Vstupné dobrovolné
 Lesopark Vodranty
 Rodinná hra v přírodě.

Pro přihlášky on-line 
a více informací navštivte: 

www.ddmcaslav.cz

🡒 FRANTIŠEK JELÍNEK – OBRAZY 
 27. 2. – 17. 3. 2024

 výstavní síň, nám. J. Žižky z Trocnova 
út–ne 10–12, 14–17

🡒 FOTOKLUB – FOTOGRAFIE
 26. 3. – 21. 4. 2024, 

vernisáž 25. 3. 2024 v 17:00
 výstavní síň, nám. J. Žižky z Trocnova 
út–ne 10–12, 14–17

🡒 KAMILA ŽENATÁ – OBRAZY
 7. 11. 2023 – 30. 3. 2024

 galerie, Jeníkovská 222 
Otevřeno: út–so 10–12, 14–17
Možnost zakoupení nové knihy
Kamila: Kresba, grafika, instalace, malba 
(1972–2022)

🡒 VÝTVARNÍCI ČÁSLAVSKA 
VE SBÍRKÁCH MĚSTSKÉHO MUZEA

 7. 11. 2023 – 30. 3. 2024
Cyklus drobných výstavek věnovaných 
výtvarníkům Čáslavska, šestá výstavka 
ukazuje práce Kamily Ženaté.
 galerie, Jeníkovská 222 
Otevřeno: út–so 10–12, 14–17

🡒 PROHLÍDKA VÝSTAVY OBRAZY 
S AUTORKOU KAMILOU ŽENATOU   

 6. 3. 2024 v 17:00
 galerie Jeníkovská 222
Možnost zakoupení nové knihy Kami-
la: Kresba, grafika, instalace, malba 
(1972–2022).

🡒Mgr. Filip Velímský, PhD. 
ARCHEOLOGICKÉ VÝZKUMY 

„VČELY ČÁSLAVSKÉ“ 
V KOSTELE SV. PETRA A PAVLA

  19. 3. 2024 od 17:00
přednáška Muzejního a vlastivědného 
spolku Včela Čáslavská
 Nová scéna Dusíkova divadla 
 Vstupné dobrovolné

🡒MUZEJNÍ PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR – 
STŘEDOVĚK, TO BYL VĚK

 12.–16. 8. 2024
pro děti prvního stupně ZŠ
 muzeum, Husova 291
Více info na www.muzeumcaslav.cz
Hlásit své děti můžete již nyní na:
michalova@cmuz.cz nebo 327 312 042

🡒NABÍDKA PRO ŠKOLY🡐
Naše expozice, kromě archeologické 
(z důvodu péče o vystavené exponá-
ty), budou školám zpřístupněny po 
předchozí dohodě i mimo muzejní 

sezónu (tj. listopad–březen).
tel.: 327 316 885, 327 312 207 nebo 
novakova@cmuz.cz, 
vlasak@cmuz.cz, 
michalova@cmuz.cz.

EDUKATIVNÍ PROGRAMY
🡒 PTÁCI A KRMÍTKA
PROGRAM pro: MŠ, ZŠ 
 45 min. pro MŠ 
     60 min. pro 1. a 2. stupeň ZŠ

🡒 Přihlášky na 
vlasak@cmuz.cz nebo 327 312 042. 

🡒 ZIMNÍ SPÁNEK ZVÍŘAT
PROGRAM pro: MŠ a 1. stupeň ZŠ 
 30 min. pro MŠ 
     45–60 min. pro 1. stupeň ZŠ

🡒 Přihlášky na 
vlasak@cmuz.cz nebo 327 312 042.

🡒 PTÁCI A BUDKY
PROGRAM pro: MŠ, ZŠ 
 45 min. pro MŠ 
     60 min. pro 1. a 2. stupeň ZŠ

🡒 Přihlášky na 
vlasak@cmuz.cz nebo 327 312 042. 
Změna programu vyhrazena.

Sledujte naše webové stránky, 
Facebook a Instagram!

MĚSTSKÉ MUZEUM A KNIHOVNA ČÁSLAV PROGRAM | BŘEZEN 24

Husova 291, 
286 01, Čáslav  

 327 312 207 
www.muzeumcaslav.cz

🡒
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Nejpočetnější skupinou, kterou jsme 
ošetřili, byli ptáci včetně 82 poštolek 

obecných a 40 kosů. Celkem jsme se posta-
rali o 382 ptáků. Ze sov se u nás nejčastěji 
vyskytuje kalous ušatý. Ten se k nám do-
stává hlavně od „zemědělky“ a „Sadovky“ 
a také ze stromů mezi bytovkami (hlavně 
za Penny Marketem). Nejčastěji mláďata 
vypadnou z hnízda, a ne vždy se je tam 
podaří vrátit. Na jaře jsou dny, kdy se to 
u nás zaplní mláďaty a pečujeme i o třicet 
najednou. Bývá to hodně náročné, protože 
každé mládě se krmí třeba i každých pat-
náct minut. 

Savců jsme přijali celkem 106. Vět-
ší část z toho tvořilo 70 ježků, a to buď 
jako opuštěná mláďata, nebo ježci zraně-
ní psem. Nedospělých zimních mláďat je 
jen pár. Častým savcem je ježkův nejbližší 
příbuzný – netopýr. Netopýrů jsme měli 
loni jen 16, tedy žádnou větší kolonii ze 
spadlého stromu, ale jen jednotlivce, kte-
ří byli nalezeni spadlí u domů. Mezi naše 

další savčí pacienty patřili veverky, lišky, 
kuny, lasičky, zajíci a srnky. 

Naše stanice spravuje několik území, 
od Pardubic přes Chrudim a Holice až po 
Čáslav. A právě z Čáslavi máme nejvíce ži-
vočichů. Lidem není lhostejný osud zraně-
ných zvířat a opuštěných mláďat, a proto-
že nás znají z Obory Žleby, tak se na nás 
ihned obrací. Z Čáslavska jsme přijali 
226 zvířat, tedy téměř polovinu celkového 

počtu. Proto si také moc vážíme toho, že 
nás město Čáslav podporuje a finančně 
nám v této nelehké době pomáhá a my tak 
můžeme naši práci dělat kvalitně. Také 
děkujeme městským strážníkům a hasi-
čům, kteří s námi spolupracují při odchy-
tu zvířat a vyprošťování zvířat! 

Už se těšíme, co nám přinese rok 2024. ◍
Obora Žleby

Zvířecí bilance roku 2023
Rok 2023 pro nás byl opět rekordní. Do naší Zá-
chranné stanice Lipec se dostalo celkem 488 zvířat. 

orp a okolní obce

ZO ČSOP Zelená Čáslav a jejich ekologické tipy
Český svaz ochránců přírody (ČSOP) – jak z názvu zapsaného spolku vyplývá, jedná se o skupinu lidí, 
kterým není lhostejný současný a budoucí stav přírody, krajiny a ekologické zdraví planety Země. 
Jeho úkolem je ochrana a obnova přírodního dědictví, ekologická výchova a podpora trvale udržitel-
ného života. Založen byl v roce 1979 a aktuálně má kolem 7 000 členů po celé České republice, kteří 
působí ve více než 300 základních organizacích (ZO). Jednou z těchto dílčích organizací je i ZO ČSOP 
Zelená Čáslav, jejichž aktivitu mohou občané registrovat na sociálních sítích, kde sdílí praktické eko-
logické tipy a výzvy, do kterých se může zapojit kdokoli. Že nemáte sociální sítě? Nevadí. Jak pomoci 
životnímu prostředí Vás Zelená Čáslav začíná seznamovat i prostřednictvím Čáslavských novin.

Přemýšlíte nad tím, jak naložit s do-
mácím bioodpadem ve městě? Možná Vás 
nyní inspirujeme a výsledek Vás pře-
kvapí. I ve městě je několik možností, jak 
zpracovat zbytky z kuchyně. 

Díky novým velkokapacitním kontej-
nerům a popelnicím na bioodpad se stává 
recyklace v našem městě velmi dostup-
nou. Využijte bioodpadové sáčky, které 
jsou rozložitelné, tudíž je můžete vyhodit 
do biopopelnice i s obsahem. Nebo jděte 
cestou uzavíratelných boxů, které budete 
mít v kuchyni po ruce. Boxy jednoduše do 
biokontejnerů vysypete, nádobu oplách-
nete a znovu použijete. Budete překvape-
ni, jak se zmenší objem Vašeho směsného 
odpadu. 

Co takhle mít z bioodpadu užitek? Říká 
Vám něco žížalový čaj? Jak na něj? Přes 
domácí vermikompostér! Takový malý do-
mácí žížalový kompostér je velice chytrá 
věc. Používá se na ekologické zlikvidování 
biologicky rozložitelného domovního od-

padu a jeho produktem je menší množství 
velmi kvalitní hlíny, která se hodí třeba 
do květináčů. Bedýnka nebo plastový box 
s víkem je vyplněná do 2/3 kvalitní hlínou 
(u dna může být vrstva keramzitu, pilin 
nebo novin na poutání vlhkosti), do horní 
1/3 se ukládá bioodpad. Dno bedýnky lze 
proděravět, aby mohla odtékat přebyteč-
ná tekutina – žížalí čaj. Zachytáváme ho 
do další nádoby a používáme – po zředění 
vodou – na zalévání květin.

 CO DO KOMPOSTU PATŘÍ: p
zbytky zeleniny a ovoce, kávová sedlina, skořápky 

z vajec (lépe rozdrcené), uschlé listy květin, vylou-

hovaný čaj i se sáčkem, menší množství jídla (va-

řená nebo syrová zelenina)

 CO DO KOMPOSTU NEPATŘÍ: M
věci plesnivé nebo jakékoli předměty s obsahem 

nebezpečných látek (barviva, ředidla, lepidla), 

nedopalky cigaret, zbytky masa, kosti, tuky, oleje, 

slupky ze salámů, kůže, kov, plast, sklo, guma

Základní podmínkou jsou žížaly a udr-
žovat v kompostu neustálou vlhkost. Časem 
poznáte, co žížalám chutná. 

Podnítili jsme Váš zájem? Internet je 
plný návodů na domácí žížalové kompos-
téry. Při dodržení postupů je možné mít 
kompost i několik let a každých pár měsí-
ců z něj získávat kvalitní substrát. 

Přejeme hodně úspěchů Vám i Vašim 
žížalám. ◍

#
Naš další tip: Zúčastněte se 23. března blešáku 

v čáslavské sokolovně. ◍
ZO ČSOP Zelená Čáslav



ČÁSLAVSKÉ NOVINY BŘEZEN 2024 | 25 —

Dusíkovo divadlo kdysi a dnes
Dusíkovo divadlo existuje už 155 let. Jak už to u podobně význam-
ných památek bývá, i tato pamatuje letopočty, které lze pro její histo-
rii označit za zásadní. Jedním z nich se jistě stane i letošní rok 2024. 

I díky Čáslavským novinám zřejmě 
víte, že v březnu si připomeneme rovných 
100 let od chvíle, kdy byla čáslavská zlatá 
kaplička znovuotevřena po ničivém požá-
ru z přelomu let 1922 a 1923. Divadlo při 
té příležitosti vydalo brožuru stručně ma-
pující jeho dosavadní osud. Jejím autorem 
je pan Vladimír Hořejší a my vám s jeho 
svolením přinášíme následující shrnutí 
událostí kolem osudného Silvestra.

České divadlo se v Čáslavi prokazatel-
ně hrálo již v roce 1841. Na „programu“ byl 
tehdy Nalezenec Josefa Kajetána Tyla. Jed-
nalo se o společné dílo divadelních ochot-
níků uvedené v budově tehdejší radnice. 
O pár let později se přemístili do sálu teh-
dejšího hotelu U Králeviče (dnešní Hotel 
Grand), kde vydrželi více než dvacet let. 
Lidé si jednotlivá představení velmi oblíbili 
a postupně se začínalo mluvit o nutnosti po-
stavit divadelníkům samostatnou budovu.

„Poprvé tato myšlenka veřejně zazněla 
už roku 1865,“ píše Vladimír Hořejší s tím, 
že roku 1867 se společnost pro postavení 
divadla, kterou vytvořilo 32 významných 
místních občanů, rozhodla pro koupi po-
třebného pozemku. „Poté se ale musela ob-
rátit k občanům města s výzvou o finanční 
podporu. A té se jí bohatě dostalo – čáslav-
ští občané i lidé z širokého okolí na své 
divadlo, každý dle svých možností, štědře 
přispívali. Pozadu nezůstaly ani různé in-
stituce,“ dodává čáslavský historik.

Význam jedné pozapomenuté hry
Veselohra dramatika Františka Věn-

ceslava Jeřábka Cesty veřejného mínění 
sice získala v šedesátých letech předmi-
nulého století tehdy prestižní Náprstkovu 
cenu, ale dnes ji zná málokdo. Ne tak lidé 
obeznámení s historií Dusíkova divadla. 
Právě tato hra, na níž dobový tisk oceňuje 
„rozhodnou účinnost divadelní“, totiž byla 
první, jež se na jeho prknech představila 
divákům. Stalo se tak 28. února 1869.

„Původní podoba Dusíkova divadla 
vyhovovala čáslavským divákům a ochot-
níkům sedmnáct let. Pak, v roce 1886, se 
přikročilo k prvním výrazným stavebním 
změnám – změnilo se průčelí a bylo přista-
věno skladiště dekorací a dvě šatny. O deset 
let později byla na divadlo umístěna deska 
J. L. Dusíka z hořického pískovce, kterou 
zhotovil J. Znojemský, a roku 1905 nahra-
dila osvětlení petrolejovými lampami světla 
plynová, která do budovy instalovala tehdy 
nová městská plynárna vlastním nákla-
dem. Významná byla pro divadlo i léta 1910 
a 1911, kdy byla v jeho sousedství postave-
na krásná secesní sokolovna a kdy správní 
rada divadla nechala důkladně přestavět 
i objekt přilehlé čtenářské besedy. Byla 
zbudována strojovna, spojovací chodba se 
sokolovnou, kuchyně, výčep, zřízena hu-
dební síň a zavedena elektřina. Dřevěné 
galerie byly nahrazeny železobetonovou 
konstrukcí, v hledišti položena stoupající 
podlaha s 270 sedadly a zřízen široký bal-
kon s lóžemi,“ stojí v nové brožuře.

Požár porazili, budovu obnovili
Jenže pak se to stalo. Požár z noci na 

1. ledna 1923 pohltil Dusíkovo divadlo 
způsobem, který dodnes bere dech. Vzni-
kl s největší pravděpodobností ve skladišti 
a plameny začaly polykat dekorace a trá-
moví tak rychle, že dorazivší hasiči byli 
ve značné nevýhodě. Čáslavským požár-
níkům pomáhali jejich kolegové z Vrdů, 
Golčova Jeníkova nebo Malína, zkrotit 
rozbouřený živel se však povedlo až parní 
stříkačce z Kolína. Ta se do města dostala 
až o půl čtvrté ráno vlakem. Za půl druhé 
hodiny sice oheň uhasila, ale oslavy neby-
ly namístě. Oblíbené centrum kultury se 
proměnilo v trosky.

Dnes už naštěstí víme, že zprvu tra-
gická situace odhodlání tehdejších obyva-
tel města mít vlastní divadelní svatostánek 
nezlomila. „Úspěšně se konaly sbírky, na 
divadlo přispěly ochotnické spolky z blíz-
kého i vzdáleného okolí, ozvali se krajané 
ze zámoří. Intenzita pomoci byla taková, 
že už v říjnu téhož roku byla obnovená 
budova divadla pod střechou a prováděly 
se vnitřní práce. Divadlo bylo rekonstruo-
váno dle návrhů architektů J. Skřivánka 
a V. Svobody a jeho brány se pro veřejnost 
otevřely již 16. března 1924,“ shrnuje neví-
danou solidaritu Vladimír Hořejší.

Lucerna, koncert i překvapení
Dnešní Čáslaváci si všechny tyto udá-

losti mohou připomenout, a to hned něko-
likrát. O podrobnější informace jsme v této 
věci požádali jednatele Dusíkova divadla 
Jiřího Žaloudka. „V rámci oslav 100. vý-
ročí znovuotevření divadla je pro diváky 
připraveno 16. března od 16:30 slavnostní 
představení fragmentu Jiráskovy Lucer-
ny v podání ochotnického spolu Atakdál 
a studentů Gymnázia a Střední pedagogic-
ké školy Čáslav, na které naváže Richard 
Krajčo divadelní hrou Všechny báječný 
věci,“ sdělil nám mimo jiné. 

Už 27. března se pak rozezní vokál-
ní koncert Od baroka po verismus pěvců 
a studentů Pražské konzervatoře prof. Ji-
řího Kotouče, který otevře cyklus Čtvera 
hudebních večerů v odkazu Silvestra Hip-
mana. V lednu se navíc v prostorách diva-
dla otevřela výstava Znovuotevření zlaté 
kapličky ilustrující historii Dusíkova di-
vadla zejména na plakátech k jednotlivým 
představením a dobových fotografií. Vý-
stava je instalována na celou jarní sezónu. 
„Na duben připravujeme malé překvapení, 
jehož hlavním tématem bude restaurovaná 
původní divadelní opona od Antonína Rů-
žičky z roku 1924,“ prozradil Žaloudek. ◍   

IM

volný čas a historie



Mezinárodní den zásnub
Doby, kdy se zasnubovali pouze předsta-
vitelné šlechty, ale i takzvané rodinné zá-
snubní hostiny jsou víceméně minulostí. 
Dalo by se říct, že požádat svou drahou 
polovičku o ruku je dnes velmi jednodu-
ché. Pakliže i tak váháte, právě 2. března 
se můžete stylově „rozhoupat“.

Národní den gramatiky
Člověk nemusí být profesionální korektor, 
aby ho záměna jednoho jediného písmene 
dokázala dlouho budit ze spaní. Záleží sa-
mozřejmě na kontextu, ale třeba rozdíl mezi 
slovíčky „bít“ a „být“ umí nadělat slušnou 
paseku. Zvlášť v době sociálních sítí je gra-
matika hodně důležitá.

Mezinárodní den soudkyň
Takzvaná genderová rovnost, respektive 
snahy o její prosazování, stále řadu lidí 
děsí. Úzce s tím přitom souvisí například i 
role tohoto svátku, vyzdvihujícího téma, je-
hož důležitost ani zpochybňovat nejde. Dr-
tivá většina skutečných odborníků si totiž 
větší množství žen v taláru přeje.

Národní den pand
Veleoblíbených pand velkých žije na ce-
lém světě pouze kolem dvou tisíc. Nadále 
tak zůstávají symbolem ohrožených zví-
řat. Nejde přitom jen o jejich těžce popira-
telnou roztomilost. Navíc se jedná vůbec 
o nejstarší druh medvěda, který dnes pla-
netu Zemi obývá.

Den respektu ke své kočce
Domácí mazlíček, kterému (téměř) není 
rovno, má napříč kalendářem hned něko-
lik svátků. Ten, který slaví zatím přede-
vším Američané, souvisí s datem 28. břez-
na 1384. Tehdy král Richard II. zapověděl 
lidem činnost, která nám dnes přijde ne-
myslitelná – konzumaci koček.

Den Eiffelovy věže
Dávno není nejvyšší stavbou světa, tou 
nejznámější však nejspíš zůstává. „Oce-
lová dáma“ měla původně zůstat na svém 
místě pouze dvacet let, ale to už je dávná 
historie. Pro veřejnost byla poprvé otevře-
na 6. května 1889, oficiálně hotová byla už 
právě 31. března téhož roku.

31.Dávno není nejvyšší stavbou světa, tou 31.Dávno není nejvyšší stavbou světa, tou 10.Takzvaná genderová rovnost, respektive 10.Takzvaná genderová rovnost, respektive 

28.Domácí mazlíček, kterému (téměř) není 28.Domácí mazlíček, kterému (téměř) není 4.Člověk nemusí být profesionální korektor, 4.Člověk nemusí být profesionální korektor, 

16.Veleoblíbených pand velkých žije na ce16.Veleoblíbených pand velkých žije na ce-16.-2.Doby, kdy se zasnubovali pouze předsta2.Doby, kdy se zasnubovali pouze předsta-2.-

NETRADIČNÍ MEZINÁRODNÍ DNY

OSOBNOSTI ČÁSLAVSKA
František Horník-Lánský
2. 3. 2024 – 135 let od narození

Manželé František a Marie Horníko-
vi z Čáslavi měli celkem čtyři děti. Hned 
jako první se jim narodil syn, který dostal 
jméno po otci a jenž co do známosti své 
sourozence předčil. Kdyby pro nic jiného, 
tak díky autorství slavného lánského por-
trétu Tomáše Garrigua Masaryka na koni 
Hektorovi. Právě malbě koní se František 
Horník-Lánský věnoval především, ale vy-
nikal také v uměleckém ztvárňování jiné 
zvěře nebo loveckých výjevů. Nadto často 
ilustroval knihy a vytvářel plakáty. V době 
nacistické okupace Československa se za-
pojil do odboje. Na místě, které si zvolil jako 
přídomek ke svému příjmení, v roce 1955 
také zemřel.

◍

Ignác Händl
17. 3. 2024 – 70 let od úmrtí

Ačkoli v roce 1909 absolvoval Pražskou 
konzervatoř, jako promovaný varhaník se 
téměř na deset let vrátil do rodné Čásla-
vi. Dále působil jako dirigent v pardubic-
kém Východočeském divadle. Do hlavního 
města přesídlil až po vzniku samostatné-
ho Československa, kdy se začal věnovat 
také světské hudbě, ačkoli proslul přede-
vším skladbami chrámovými. Díky hře na 
„královský nástroj“ se uchytil v kostele 
sv. Jindřicha a coby ředitel kůru v karlín-
ském chrámu sv. Cyrila a Metoděje, jemuž 
zůstal věrný až do své smrti. Ignác Händl 
bavil obecenstvo také jako varhanní im-
provizátor, psal i skladby pro klavír, písně 
a dobová díla taneční.

◍

Richard Jung
30. 3. 2024 – 10 let od úmrtí

Osud čáslavského rodáka Richarda 
Junga zásadním způsobem ovlivnili nejpr-
ve nacisté a poté komunisté. Za 2. světové 
války založil jako teenager Odboj česko-
slovenské mládeže a pro svůj položidovský 
původ strávil dlouhé měsíce v koncentrač-
ním táboře v Postoloprtech a v Terezíně. 
Po válce studoval na zahraničních školách 
a už v roce 1948 utekl před novými po-
řádky do Norska. O pár let později vysly-
šel volání zástupců amerických vysokých 
škol a odjel do USA. Po sametové revoluci 
se tento uznávaný sociolog vrátil do Česko-
slovenska, konkrétně na rodinný statek 
v Kutné Hoře. Přednášel a publikoval až do 
své smrti.

◍
IM IM

Mezinárodní den dětí, Mezinárodní den žen nebo Svátek práce známe všichni a větši-
na z nás by k nim zřejmě zvládla doplnit i správné datum. Celosvětově ovšem existují 
stovky dalších mezinárodních dní, které na svůj věhlas nebo obecné přijetí teprve 
čekají. Jsou mezi nimi takové, o jejichž oprávněnosti není pochyb, ale i úplné kuriozi-
ty. Co všechno můžeme slavit v měsíci, jehož český název souvisí s březostí samic?

Nápovědy:

Tři zlaté glóby

"Přál bych si, aby v Čáslavi 
jezdila tramvaji,"

„Příjemné myšlenky nevyžadují svobodu, 
potřebují ji právě ty nepříjemné.“

ZEMŘEL MUDR. JIŘÍ KUNÁŠEK – osobnost, chirurg, primář 
a čestný občan města Čáslavi

Dne 3. 2. dokončil svou životní cestu ve 
věku nedožitých 95 let neobyčejný člověk, 
empatický lékař, dlouholetý primář chi-
rurgického oddělení čáslavské nemocnice, 
uznávaný odborník a kolega, MUDr. Jiří 
Kunášek. 

Svůj život zasvětil medicíně, péči 
o pacienty a záchraně lidských životů. 
U pacientů se těšil veliké oblibě nejen 
díky svým znalostem a schopnostem, ale 
též díky své empatii a lidskosti. 

V pátek 16. února 2023 v budově Huso-
va sboru, se uskutečnilo poslední rozlouče-
ní s panem primářem, kde svou úctu panu 
Kunáškovi mohla projevit i široká veřejnost.

Úryvek z knihy MUDr. Jiří Kunášek – 
Chirurgie byla můj život aneb 65 let chi-
rurgem: „Získal jsem za život mnohá oce-
nění, stal se čestným občanem rodné Čásla-
vi, zúčastňoval se významných konferencí 
a napsal řadu odborných příspěvků. Ale 
jako každého lékaře mě vždycky nejvíc 
potěšilo, když mě někdo zastavil na ulici 
a řekl: ‚Pane doktore, moc vám děkuji za to, 
že jste mi zachránil život‘.“ ◍        MJ

MUDr. Jiří Kunášek
 *27. 2. 1929  

3. 2. 2024
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společenská a komerční inzerce
Statistika za měsíc leden 2024: narození: 22, z toho 2 Čáslav; manželství: 2; úmrtí: 29, z toho 14 Čáslav. 

Dne 9. března 
by se dožila 93 let 

paní

Marie Formanová
Stále vzpomíná synovec 

Oldřich Kašpar. 

Dne 1. března 2024 
uplynulo 7 let od chvíle, 
kdy nás navždy opustil 

pan

Pavel Král 
z Čáslavi 

S láskou stále vzpomínají 
manželka Libuše, dcera Ivana 

s rodinou a syn Pavel s rodinou.

Dne 27. března 2024 
uplyne 20 let od chvíle, 
kdy nás navždy opustil 

pan

Miloslav Pospíšil
S láskou vzpomínají manželka Jana 

a děti Milan, Jana a Václav.

Dne 17. 3. 2024 
uplyne 26 let od úmtí 

pana

Karla Nováka
S láskou vzpomínají 

manželka Jiřina, 
dcery Jiřinka a Pavlínka 

a vnoučata.  

Dne 27. března 2024 
uplyne 6 let ode dne, 

kdy nás navždy opustil náš milovaný 
manžel, tatínek a dědeček, 

pan

Antonín Langr 
z Vodrant

S krásnou vzpomínkou a bolestí 
v srdci stále vzpomínají manželka 

a děti s rodinami.

Je smutno bez Tebe žít, nemá kdo poradit, potěšit. 
Díky za to, čím jsi pro nás byl, za každý den, který jsi pro nás žil.

Dne 12. 3. 2024 uplyne 7 let ode dne, 
kdy nás náhle opustila milovaná 

manželka, maminka, 
babička a prababička, 

paní

Margita Fojtíková
S láskou a vděčností vzpomínají 

manžel a dcery s rodinami. 

Dne 26. února 
uplynulo 11 let od úmrtí 

pana

Václava Duška 
z Drobovic 

Stále vzpomíná družka Marie. 

Dne 29. 3. uplynou 3 roky od chvíle, 
kdy nás opustil náš milovaný manžel, 

tatínek, dědeček a pradědeček, 
pan

Jan Sus 
Stále s láskou vzpomínají manželka 

a děti s rodinami.

Dne 1. března 2024 
uplyne 13 let ode dne, 

kdy navždy odešla 
paní

Monika Koláčná 
Stále vzpomínají manžel, 

synové, otec, bratr s rodinou 
a ostatní příbuzní.

Dne 29. 3. uplyne 5 let, 
co navždy odešel 

pan

Petr Langr 
z Vodrant

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi. 
Milada s rodinou.

Kdo byl milován, nebude nikdy zapomenut.
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Dne 3. března 2024 
uplyne 1 rok od chvíle, 

kdy nás navždy opustila 
naše drahá maminka, babička, 

prababička a teta, 
paní

Soňa 
Janáková

a dne 24. ledna 2024 
to bylo již 6 let od chvíle, 

co nás navždy opustil 
náš drahý tatínek, 
dědeček a strýc, 

pan

František 
Janák

Velice vám oběma děkujeme za vše, co jste pro nás v životě 
udělali. Se zármutkem a velkou bolestí v srdci vzpomínají a stále 
vzpomínat budou syn s manželkou a oba vnuci se svými rodina-

mi. Kdo jste je znali, vzpomeňte prosím s námi.

JSME TU PRO VÁS!

EKOLOGICKÁ
LIKVIDACE

AUTOVRAKŮ

602 358 507

www.recycling.cz

NAŠE SLUŽBY

VÝKUP KOVOVÉHO ODPADU,
BAREVNÝCH KOVŮ A PAPÍRU
ZPĚTNÝ ODBĚR ELEKTROZAŘÍZENÍ
PROVOZUJEME SBĚRNÝ DVŮR
LIKVIDACE NEBEZPEČNÝCH ODPADŮ
ZPĚTNÝ ODBĚR PNEUMATIK

PROVÁDÍM
opravy a úpravy oděvů.

Tel.: 728 463 477

Dne 22. 4. 2024 
uplyne 13 let od chvíle, 

co navždy odešla 
paní

Božena 
Langrová

z Vodrant  

a 1. 5. 2024 
uplyne 5 let, 

co nás opustil 
pan

Antonín 
Langr
z Vodrant.

S úctou a láskou vzpomíná Milada s rodinou. 

Kdo byl milován, nebude nikdy zapomenut.

Dne 30. 12. 2023
nás navždy opustila naše milovaná 

maminka, babička, 
paní

Helena Junková
Dne 12. 3. 2024 by oslavila 66 let…

Vzpomínají Martin, Jirka, 
Romana, děti s rodinami.

Je smutno bez Tebe žít, nemá kdo poradit.
Díky za to, čím jsi pro nás byla, za každý den s námi byla…

Dne 13. března uplynou 
2 roky od úmrtí 

pana

Karla 
Bohatého 

Stále vzpomínají bratr 
a sestra s rodinami.
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Mění minusy ojetých vozů na plusy

Koupě auta je velká událost, 
u které chce být celá rodina.

Že nejste odborníci? My ve Škoda Plus jsme, a proto 
vám garantujeme jeho dlouhé a spokojené užívání bez obav 
z neznámého původu, nebo špatného technického stavu.

Váš autorizovaný partner programu Škoda Plus:

ČÁSLAV, Gen. Fr.Moravce 19  

KADEŘNICTVÍMaky
TEL.: 774 104 840 

Kadeřnice Lucka
pánské & dětské bez objednání

pondělí, čtvrtek a pátek 8 - 17 hod.

tel.: 605 398 666

Kadeřnice Monika
dámské  a pánské kadeřnictví

otevírací doba dle dohody

tel.: 604 194 611

O vaši kondici se postará masérka Míša tel.: 725 050 829

sledujte nás na FB skupině/ kadernictvimaky

ČÁSLAV, Gen. Moravce 19  
KADEŘNICTVÍMaky
TEL.: 774 104 840 

Kadeřnice Monika
dámské kadeřnictví

otevírací doba dle dohody

tel.: 604 194 611

Kadeřnice Lucka
pánské & dětské bez objednání

pondělí, čtvrtek a pátek 8 - 17 hod.

tel.: 605 398 666

O vaši kondici se postará masérka Míša tel.: 725 050 829

sledujte nás na FB skupině/ kadernictvimaky
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PRODEJ       DOVOZ      POKLÁDKA

caslav@superpodlaha.cz

PO - PÁ   8:00 - 18:00   |   SO - NE   8:00 - 16:00

www.konifery.cz

ZAHRADNÍ CENTRUM
OKRASNÁ ŠKOLKA
OBCHOD
KAVÁRNA

Již brzy pro Vás otevřeme nově zrekonstruované zahradní centrum
Konifery Žehušice. Více informací naleznete na našem Facebooku. 

Těšíme se na viděnou! JIŽ 

BRZY!

společenská a komerční inzerce
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Ing. Stoček Zdeněk
J. Jungmanna 851
Čáslav
tel. 736 778 938
www.zs-servis.cz
e-mail stocek@ zs-servis.cz

Prodej, montáž, servis  -  vše na jednom místě

Ing. Stoček Zdeněk
J. Jungmanna 851J. Jungmanna 851
Čáslav
tel. 736 778 938
www.zs-servis.cz
e-mail stocek@ zs-servis.cz

nt nní, sate itní a a e e ova í
te ni a

Prodej, montáž, servis  -  vše na jednom místě

e-mail stocek@ zs-servis.cz

Dobrovolný svazek obcí
ROZVOJ VENKOVA

Hledá do svého týmu do svého týmu 
servisní techniky pro tlakovou kanalizaci. 

Odborná způsobilost 
v elektrotechnice vítána.

Pro bližší informace volejte.
Tel.: 603 904 105, 728 007 363

TOPENÍ*VODA*PLYN*KOUPELNY
ČERPADLA*ELEKTRO*ZAHRADA

PRODEJ * DOPRAVA * MONTÁŽ * SERVIS

 MASARYKOVA 354, ČÁSLAV (NAPROTI BILLE)
 327 316 535,   720 566 766

www.termocentrum.cz

termocentrum Čáslav
VYTÁPĚNÍ, VODA, PLYN, ELEKTRO, KOUPELNY



Už Vám
NIC
neuteče!
Všechny informace 
z obce jdou přímo
do Vašeho mobilu

caslav.munipolis.cz

jana.krulisova@partners.cz
734 484 619

Partners Financial Services, a.s.
Žižkova 250
280 02 Kolín 3

Přijďte se poradit
Jana Krulišová, EFA
VIP kancelář

Být zajištěný, i když zrovna nemůžete do práce?
Pořídit si vlastní bydlení a nepřeplatit na hypotéce?
Tvořit si železnou rezervu pro nenadálé výdaje?
Pravidelně investovat a stát se rentiérem?

Jde to!

PŘIJĎTE SE
PORADIT
O PENĚZÍCH
Všechny 
konzultace 
jsou zdarma

Na každou životní etapu se dá finančně připravit. 
Ochrana příjmu, bydlení, pojištění majetku, děti, 
budoucnost… Ráda vám se vším pomůžu.  

www.partners.cz
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AdaKurýr s.r.o. – chráněná dílna

POSKYTUJEME SLUŽBY
Včetně převozu osob k lékařskému vyšetření a zpět, 
přepravy nákupů a menších balíků + přívěsný vozík.

Minimální jízdné 65 Kč,
jízda nad 4 km činí 12 Kč/km, 

bez nástup. poplatku a čekací doby

OBJEDNÁVKY PO TELEFONU
Nad 60 km – 24 hod. předem
Tel.: 602 887 675, 606 833 700

NABÍZÍME VÁM
hudební doprovod 

na poslední cestě s  Vaším drahým 
zesnulým bližší informace

JOSEF VESELÝ
 604 734 680



Město Čáslav




